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چند نرخی بودن ارز و اجبار صادرکنندگان بخش خصوصی 
برای عرضه ارز خود به نرخ نیمایی، موجب بی انگیزگی آن ها 

برای صادرات شده است.
اگر ارز تک نرخی شده و مشکل پیمان سپاری ارزی حل 
شود، صادرکنندگان بخش خصوصی دیگر هیچ درخواستی 

از دولت نخواهند داشت.
 تا قبل از ســال 97 بخــش خصوصی در حوزه صادرات 
از دولت انتظار داشــت مشکلات حمل ونقل، گمرک و ... را 
حل وفصل کند. درست است که این مشکلات به قوت خود 
باقی است، اما الآن با سیاست های ارزی دولت، کار به جایی 
رسیده است که ما می گوییم اگر دولت فقط همین دو مورد 

را حل کند، انتظار دیگری از آن نداریم.
اقدامات دولت جنبه پیشگیرانه ندارد و بیشتر منتظر است 

تا اتفاقی رخ دهد و بعد برای حل آن اقدامی انجام دهد.
بــا توجه به اینکه صادرکنندگان بخش خصوصی ناگزیر 
هستند ارز صادراتی خود را در قالب سامانه نیما عرضه کنند 
و با توجه به پایین بودن نرخ ارز در این سامانه نسبت به بازار 
و دنیای واقعی، صادرات در عمل به صرفه نیست و با تداوم 

این وضع قطعاً امسال صادرات باز هم کاهش خواهد یافت.
 ارز چند نرخی صرفاً به نفع دلالان است. در حال حاضر 
دلار با قیمت های مختلف با قیمت های مختلف 4200 تومانی، 
26500 تومانی، 38500 تومانی، 50 هزار تومانی و یا به قیمت 
کانال تلگرامی 60 هزار تومانی عرضه می شــود. جالب است 
که طلای عرضه شده در بورس از سوی دولت، با همان نرخ 

دلار تلگرامی است که در مواضع رسمی آن را قبول ندارند.
 صادرکننــدگان دولتی که از رانت های مختلف از جمله 
انرژی ارزان استفاده می کنند، می توانند با هر نرخی ارز خود 
را بازگردانند؛ اما بخش خصوصی که هزینه مواد اولیه و سایر 
هزینه های خود را تحت تأثیر ارز آزاد تأمین می کند، باید با 

همان قیمت ارز آزاد نیز عرضه کند.
 رانت موجود در مابه التفاوت ارز واردکننده و صادرکننده، به 
دست مردم عادی نمی رسد بلکه به جیب افراد سودجو می رود. 
در حالی که اگر ارز تک نرخی شود، واردکننده و صادرکننده 

به صورت توافقی ارز را مبادله می کنند.
 در شــرایط فعلــی، واردکننده هــای واقعی هــم ارز با 
قیمت مناســب پیدا نمی کنند. اگر نرخ ارز واقعی بود، برای 
دست اندرکاران چای دبش ارزش نداشت 3 میلیارد و 700 
میلیون دلار ارز دریافت کنند. در واقع فاصله نرخی موجود، 
شــرایط را برای افراد جذاب می کند که به ســمت دریافت 

ارز بروند.
 این شرایط باعث می شود تقاضای کاذب برای دریافت ارز 
افزایش یابد در حالی که اگر ارز تک نرخی باشد، واردکنندگان 
به انــدازه نیاز واقعی خود ثبت ســفارش می کنند و نه به 

صورت کاذب.
تداوم سیاســت های ارزی موجــود، موجب بی انگیزگی 
صادرکنندگان برای صادرات شــده اســت. با این شرایط، 
صادرکننده خوش نام و واقعی کنار گذاشته می شود. در نتیجه 
تولیدکننده محصول خود را به بازار داخلی می فروشد و بعد 
این محصول از بازار داخلی بدون اینکه ارزی به کشور بازگردد 

از طریق کارت های اجاره ای، صادر می شود.
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کاهش نرخ بیکاری به کمتر از ۸ درصد تا پایان دولت سیزدهم
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کاهش نرخ بیکاری به کمتر از ۸ درصد تا پایان دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -    معاونت اشتغال وزارت کار از ثبت بیش از ۹00 هزار بیمه شده جدید تامین اجتماعی و کاهش 10 درصدی تعدیل نیروی کار در سال گذشته خبر داد و ابراز امیدواری کرد: تا پایان دولت نرخ بیکاری 

به کمتر از ۸ درصد برسد.

 در این جلسه تاکید 
شد که وزارتخانه های 

اقتصاد، کشور و تعاون،  
کار و رفاه اجتماعی، 

بانک مرکزی و معاونت 
توسعه روستایی و 

مناطق محروم کشور 
باید با هماهنگی 

سازمان برنامه و بودجه 
طی جلسات منظم 

برنامه تحولی بیکاری 
برای رسیدن به نرخ 

بیکاری زیر 10 درصد در 
این 6 استان را تدوین 

کنند.

کارخانه ها هرچه سریعتر به مدار تولید برگردند.معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: باید به 
تناسب ظرفیت های این شش استان یک وزیر به عنوان معین این استان ها برای رفع چالش ها 
و مشکلات بیکاری تعیین شود و فعال کردن مردم در عرصه اقتصاد مهمترین اولویت استان ها 
به ویژه این شش استان باشد.وی بنگاه های خرد، کوچک و متوسط را سریع ترین میانبر برای 
کاهش نرخ بیکاری در این استان ها در کوتاه مدت عنوان کرد و گفت: باید با تکیه بر ظرفیت های 
مردمی و همچنین نهادهای حمایتی همانند کمیته امداد امام خمینی )ره( نرخ بیکاری در 

این شش استان به زیر ۱0 درصد برسد.
 در این جلسه تاکید شد که وزارتخانه های اقتصاد، کشور و تعاون،  کار و رفاه اجتماعی، بانک 
مرکزی و معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور باید با هماهنگی سازمان برنامه و 
بودجه طی جلسات منظم برنامه تحولی بیکاری برای رسیدن به نرخ بیکاری زیر ۱0 درصد 

در این 6 استان را تدوین کنند.
برابر اعلام رئیس سازمان برنامه و بودجه بیش از ۱5 استان در کشور نرخ بیکاری بالای 

۱0 درصد داشته اند که با تلاش  دولت به ۱0 استان رسیده است.
همچنین عنوان شد که بسترها و کانون هایی به تناسب ظرفیت استان ها برای اشتغالزایی با 
تکیه بر بنگاه های کوچک و متوسط شکل گیرد و با برگزاری جلسه با اعضای حساب پیشرفت 

و عدالت اقدامات لازم برای فعال شدن بیش از گذشته این حساب اجرایی شود.
استانداران اردبیل، کرمانشاه، کردستان، خوزستان، لرستان و سیستان و بلوچستان نیز به 
تشــریح پیشنهادها،  راهکارها و برنامه های لازم برای کاهش نرخ بیکاری از جمله جلوگیری 
از نگاه کل نگری به اســتان ها،  ارائه تسهیلات به بخش کشــاورزی و صنعت، لزوم توجه به 
بازارچه های مرزی، ارائه تسهیلات بانکی به مشاغل خرد، اجرای کامل مصوبات سفرهای مقام 
معظم رهبری و استانی رئیس جمهور،  افزایش سهم گردشگری، اتمام طرح های نیمه تمام و 

شکل گیری سهمیه پایین دست پرداختند.
در این جلسه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن ارائه گزارشی از نرخ بیکاری استان های 
بالاتر از نرخ بیکاری کل کشــور در سال ۱402 گفت: با تلاش های دولت سیزدهم در سایر 
اســتان ها نرخ بیکاری روند کاهشــی داشته تا جایی که در برخی از استان ها نرخ بیکاری به 

کانال 7 درصد و زیر این رقم رسیده است.
وزیر کشور نیز در این جلسه با اشاره به اینکه ۱9۱ هزار و 490 سهمیه ابلاغی برای استان ها 
در زمینه اشتغال مرزی و فارغ التحصیلان و سایر بخش ها در نظر گرفته شده است، واگذاری 
پروژه ها به خود استانداری ها و تفویض اختیار را از برنامه های وزارت کشور برای کاهش نرخ 

بیکاری در استان ها عنوان کرد.

در قانون اساسی، اسناد بالادستی و سیاست های ابلاغی از سوی 
مقام معظم رهبری نیز از مقوله اشتغال به عنوان یکی از مهم ترین 
وظایف دولت ها یاد شــده است، بر همین اساس کارشناسان تاکید 
دارند که اشتغال باید به دغدغه همه دستگاه های حاکمیتی و نهادهای 

مردمی تبدیل شود.
ایجاد اشتغال یکی از مهم ترین زمینه های تحقق اقتصاد مردمی 
است و پیشرفت اقتصادی اشتغال آفرین،پایداری اجتماعی بهتری 
را به همراه خواهد داشــت، از این رو اتخاذ سیاست های مناسب با 
بهره گیری از تجارب گذشته و توجه به ظرفیت های کشور می تواند در 
ایجاد فرصت های شغلی و کاهش بیکاری نقش بسزایی داشته باشد.

طبق اعلام معاون اشتغال وزیر کار، بر اساس داده های موجود،نرخ 
اشــتغال ناقص 8.2 درصد و نرخ بیکاری جوانان ۱5 تا 24 سال به 
2۱.2 درصد رســیده است.خوشــبختانه بازار کار کشور در دولت 
سیزدهم طبق آمارها روند مثبت و روبه رشدی را تجربه کرده است 
و طبق داده های مرکز آمار ایران در ســال ۱402 نرخ بیکاری کل 
کشور به رقم 8.۱ درصد رسیده که کمترین میزان بیکاری در دهه 

های اخیر به شمار می رود.
در همین راستا محمود کریمی بیرانوند ـ معاون اشتغال وزارت 
تعــاون،کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به کاهش ۱۱.8 درصدی نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان اعلام کرد: بر اساس داده های موجود، نرخ 
اشتغال ناقص 8.2 درصد و نرخ بیکاری جوانان ۱5 تا 24 سال به 2۱.2 
درصد رســیده است. این در حالی است که خالص اشتغال ایجادی 

کشور در سال ۱402 به رقم کم نظیر 775 هزار نفر رسیده است.
وی با بیان اینکه استخراج این آمار در حالی است که در استاندارد 
متغیرها تغییری ایجاد نشده و هیچ گونه آمارسازی در این باره وجود 
ندارد،متذکر شد: در وزارت کار موظف هستیم طبق وعده ایجاد یک 
میلیون شغل عمل کنیم و به صورت سالانه، مداوم و مستمر، تحقق 
این وعده را گزارش داده ایم.در سال گذشته بیش از 900 هزار بیمه 
شده جدید در سازمان تامین اجتماعی داشتیم و تعدیل نیروی کار 
۱0 درصد کاهشی بوده است؛ همچنین در 25 استان کشور با کاهش 

نرخ بیکاری مواجه بودیم.
کریمــی بیرانونــد تحقق این آمــار را حاصــل هم افزایی همه 
دستگاه های حاکمیتی دانست و گفت: در بحث اقدامات صورت گرفته 
در حوزه احیای واحدهای نیمه فعال و راکد وارد عمل شــدیم و در 
حوزه مشــاغل خانگی نیز طی سال گذشته بیش از 4000 میلیارد 

تومان پرداخت کردیم که این رقم کم نظیر است.
معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار همچنین نرخ 
مشــارکت اقتصادی در سال گذشــته را افزایشی و به میزان 4۱.3 
درصد ذکر کرد و گفت: این به معنای رســیدن به نقطه مطلوب و 
نبود چالش نیست بلکه نشانگر آن است که دولت در حوزه بازار کار 
روی ریل درســت قرار گرفته است و امیدواریم تا پایان دولت نرخ 

بیکاری به کمتر از 8 درصد برسد.
بر اساس آمارها نرخ مشارکت اقتصادی در سال گذشته افزایشی 
و به میزان 4۱.3 درصد بوده اســت که انتظار می رود تا پایان دولت 

نرخ بیکاری به کمتر از 8 درصد برسد.
رئیس جمهور در جلســه هیات دولت در تاریخ ۱9 اردیبهشت 
ماه دستور داد تا مشکل اشتغال استان های دارای نرخ بالای بیکاری 

حل شود.
وی حل مشکل بیکاری استان های دارای بالاترین نرخ بیکاری را 
از جمله موضوعات اولویت دار دولت عنوان کرد و از معاون اول رئیس 
جمهور خواست با تشکیل کارگروهی طرح ها و برنامه های مدیران 
استانی در این زمینه را اخذ و با پیگیری ویژه تحقق آنها را دنبال کنند.

در پی دســتور ویژه رئیس جمهور برای اقدام جهت کاهش نرخ 
بیکاری 6 استان با نرخ بیکاری بالاتر از میانگین کشور، معاون اول 
رئیس جمهور جلســه ای با حضور وزیر کار، معاون اشتغال وزیر کار 
و استانداران 6 استان کشور ترتیب داد و تصمیمات و اقدامات مورد 
نیاز به منظور کاهش نرخ بیکاری در 6 استان مذکور را بررسی کرد.

مخبر از استانداران این شش استان خواست علاوه بر اولویت دهی 
به کارخانه های تعطیل و نیمه تعطیل با بررسی میدانی در شهرک های 
صنعتی و ارائه حمایت ها و تامین سرمایه در گردش مورد نیاز، این 

    ناف اقتصاد را باید از بانک ها برید
 استاندار کرمان با تاکید بر اینکه باید ناف اقتصاد از بانک ها بریده شود تاکید کرد: در این 
زمینه در صورتی که قانون تامین مالی در اســتان  جا بیفتد و به سرعت از ابزارهای آن 

استفاده کنیم، ابزارهای این حوزه معجزه می کند.
محمدمهدی فداکار در پنل های تخصصی همایش بین الملل فرصت های ســرمایه 
گذاری کرمان با عنوان آیدکس 2024 با بیان اینکه ســرمایه گذاری های ما به شدت 
بانک محور است تصریح کرد: به تسهیلات بانک ها عادت کرده ایم در حالی که بهره 20 تا 
30 درصدی به کار تولید نمی آید؛ تولیدکنندگان ما باید از بانک ها بگذرند و مقوله تامین 

مالی از سایر ظرفیت ها را به یک فرهنگ تبدیل کنند.
وی همچنین با اشاره به رخدادها و چالش های سال های گذشته در تامین مالی پروژه ها 
تصریح کرد: عمده مشکل ما این است که بانک محور هستیم و پرداخت نشدن تسهیلات 
برعهده بانک ها نیز برخی امور از جمله ازدواج، اشتغال و سرمایه گذاری را تعطیل کرده 
است.استاندار کرمان بیان کرد: بیشتر مواقع، دریافت مجوز بیش از اجرای پروژه زمان 
می برد و اینکه مجوز را پیش از اجرای پروژه از دســتگاه های اســتعلام شونده داشته 
باشیم، هنوز در حد افسانه است.وی با بیان اینکه صدور مجوزهای بی نام یک آرزو است 
اظهارداشت: قانون 50 درصد مسائل این حوزه را حل کرده و ظرفیت های فوق العاده ای 

به وجود آورده است که باید به کار گرفته شود.

  دلار در بازار غیر رسمی وارد کانال 5۸ هزار تومان شد
 نرخ ارز در بازار غیررسمی از ابتدای هفته جاری روند کاهشی به 
خود گرفته بود به طوری که نرخ هر دلار آمریکا امروز به کانال 

58 هزار تومانی عقب نشینی کرد.
بــر خلاف اظهار نظر دلالان ارز که معتقد بودند تا پایان 
اردیبهشــت دلار از کانال 69 هزار تومان عبور خواهد کرد، 
امروز قیمت هر دلار آمریکا در بازار غیررســمی ارز با ورود 
به کانال 58 هزار تومان به نرخ 58 هزار و 850 تومان مورد 

معامله قرار گرفت.
بررســی میدانی از میدان فردوسی و سبزه میدان نشان 
می دهد خرید و فروش ارز به ندرت انجام می شود و کسانی 
که در هفته های گذشــته به دنبال خریــد ارز بودند امروز 
فروشنده شــدند. نکته قابل توجه اینجاست که خریداری 
هم وجود نداشــت.در میدان فردوسی برخی افراد به دنبال 
خریدار ارز در صرافی ها بودند و صرافان نیز اعلام می کردند 
که فعلا معاملاتی ندارند. همچنین افرادی که در کنار خیابان 
مشغول خرید و فروش ارز هستند هر دلار را 500 تا 700 

تومان ارزانتر از قیمت اعلامی خریداری می کنند.
نگاهی به روند نرخ ارز نشان می دهد اسفند سال ۱40۱ هر 
دلار حدود 62 هزار تومان قیمت داشت و با گذشت بیش ۱5 
ماه از آن زمان امروز در کانال 58 هزار تومان قرار دارد. این 
در حالی است که اتفاقات زیادی در حوزه سیاسی و منطقه ای 
متوجه ایران بود اما به گفته کارشناســان، سیاست تثبیت 

اقتصادی توانست این تنش ها را تا حد زیادی مهار کند.
حادثه تروریستی کرمان، حمله به کنسولگری کشورمان 
در ســوریه و عملیات وعده صادق باعث نوسان نرخ ارز شد. 
حتی پس از عملیات وعده صادق نیز شــبانه دلالان اقدام 
به نرخ ســازی کردند اما این هیجان خیلی زود تخلیه شد و 
به نرخ های قبلی بازگشت.اجرای سیاست تثبیت اقتصادی 
و همچنیــن کنترل انتظارات تورمی باعث شــده صاحبان 
سرمایه های خرد و کلان چشم خود را روی بازار ارز ببندند.

 کارشناســان سیاســی خارجی معتقدند یکی از دلایل 
آرامش بازار ارز ایران توان نظامی و قدرت منطقه ای کشورمان 
اســت و حتی تهدیدهای بیرونی که بر خلاف گذشته تاثیر 
روانی زیادی بر اقتصاد این کشور می گذاشت دیگر تاثیر ندارد.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
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پرداخت ارز ترجیحی و کالابرگ ادامه دارد
مریم لطفی    |   سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه مشوق های تولیدی در قانون تأمین مالی و زیرساخت ها در نظر گرفته شد، گفت: سیاست هایی 

مانند ارز ترجیحی و پرداخت کالابرگ الکترونیک ادامه خواهد داشت.

 رئیس سازمان ملی بهره وری ایران گفت: اگر در شرایط فعلی می خواهیم به رشد اقتصادی مطلوب برسیم باید به سمت بهره وری حرکت کنیم.
میرسامان پیشوایی در همابش نوآوری بهره ور در نگهداشت و مدیریت دارایی اظهار داشت: بهره ور شدن نیاز اصلی امروز کشور است که باید به جد دنبال تحقق آن بود.وی دغدغه مهم امروز کشور را بهبود 
وضعیت اقتصادی دانست و ادامه داد: تحقق رشد اقتصادی یکی از مولفه های مهم پیشرفت است.رئیس سازمان ملی بهره وری گفت: اکنون در شرایط خاصی قرار داریم و باید به پیشرفت بیشتری دست یابیم.

پیشــوایی افزایش تولید را یکی از راه ها در تحقق رشــد اقتصادی دانســت و خاطرنشان کرد: در دهه  گذشته خیلی در رشد موفق نبوده ایم.وی میانگین رشد اقتصادی در دهه ۹۰ که قرار بود ۸ درصد باشد را 
یک درصد اعلام کرد و گفت: ۷ درصد انحراف از اهداف برنامه توسعه ششم صورت گرفت.رئیس سازمان بهره وری با بیان اینکه تحقق رشد اقتصادی سه راهکار دارد، گفت: راه نخست افزایش کمی و کیفی 

بهره وری نیرو کار است.
پیشوایی ادامه داد: مهارت افزایی و تشکیل سرمایه بیشتر راه های دیگر برای تحقق رشد اقتصادی است. هر کدام از اینها نیاز به منابع مالی دارد که به نظر در کوتاه مدت این امر شدنی نیست.

تحقق رشد اقتصادی 
منوط به بهره ور شدن 

است

  اطلاعات چند طلافروش در سامانه جامع 
تجارت ثبت نشده است؟

معاون وزیر صمت گفت: ۸۳۵ هزار واحد عرضه  
ســکه، اطلاعات خود را در سامانه جامع تجارت 
ثبت کرده اند و از جامعه  ۳۵ هزار نفری )واحدی( 
طلافروش؛ کمتــر از ۱۰۰۰ واحد هنوز احتمالا 

دارای ابهام هستند.
 محمدمهدی برادران در گفت وگویی خبری، 
ضمن تاکید بر اینکه نباید شرایط به گونه ای باشد 
که فعالیت و عملکرد این صنف زیر ســوال برود، 
اظهار کرد: چرا که طبق آماری که ما داریم، گواه 
بر همراهی اصناف است. ضمن اینکه صنایع که 
مستقیماً با وزارت صمت ارتباط دارند، در این زمینه 
طی جلساتی بسیار خوبی که برگزار شد، بر اجرای 
این طرح تاکید داشتند که در این صنف شفافیت 
بیشتری حاصل شود، کالای باضمانت و طلا با عیار 
مشخص به مردم عرضه شود. این درخواست خودِ 
صنف طلافروش کشور است.معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت، خاطرنشان کرد: طبق آمار، در حوزه 
سکه بیش از ۸۳۵ هزار واحد اطلاعاتشان در سامانه 
جامع تجارت ثبت شده است. در جامعه ۳۵ هزار 
نفری صنف طلافروشان نیز کمتر از ۱۰۰۰ واحد 
احتمالاً دارای ابهام هستند. جلسات آموزشی برگزار 
شده است؛ عمده اصناف به دنبال همراهی هستند 
و طرح به گونه ای اجرا می شود که علاوه بر رعایت 
حقوق مصرف کننده، صنف نیز آسیب نبیند. صنف 
طلافروشان، صنفی است که امانت دار مردم بوده و 
هست.طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
اطلاعات جامع تر و دقیق تر از این موضوع به زودی 

اطلاع رسانی خواهد شد. 

 بسته تشویقی بافت های تاریخی تدوین 
شد

 مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران با 
تاکید بر اینکه بسته تشویقی مخصوص بافت های 
تاریخی آماده شــده و اکنون در مرحله تصویب 
قــرار دارد، گفت: صدور پروانه های مســکن در 
بافت های فرسوده باید به طور میانگین به رقم ۲۵ 
درصد برسد.به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، 
»محمد آیینی« در جلسه شورای نوسازی مسکن 
این شرکت که با حضور »خسرو دانشجو« معاون 
شهرســازی و معماری وزیر راه و شهرســازی با 
موضوع »موانع و مشــکلات و ارائه پیشــنهادات 
جدید در رابطه با بسته های تشویقی در بافت های 
فرســوده« برگزار شــد، تصریح کرد: از آنجا که 
بسیاری از مفاد بسته تشویقی ۱۹ بندی مغایرتی 
با قوانین ســاخت و ســاز در بافت های تاریخی 
ندارد، می توان این بندها را در بافت های تاریخی 

نیز اعمال کرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی افــزود: راهبرد 
اصلی ما در حوزه بازآفرینی شهری، شتاب بخشی 
به نوسازی مسکن است.وی اظهار داشت: توزیع 
قیر رایگان برای به ســازی معابر شهری محلات 
هــدف بازآفرینی شــهری و حمایت های مالی از 
شــهرداری های محلات هدف بازآفرینی شهری، 
زمانی محقق خواهد شد که به ازای هر هکتار در 
بافت های فرســوده یک پروانه نوسازی در سامانه 

ستاد ملی بازآفرینی شهری بارگذاری شود.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران با 
اشاره به سخنان وزیر راه و شهرسازی در نخستین 
گردهمایــی گروه های مردمــی و جهادی مبنی 
بر شکســتن رکورد آمار صدور پروانه نوسازی در 
بافت های فرســوده، گفت: سال گذشته با تلاش 
و همکاری ارزشــمند همه دســت اندرکاران در 
حوزه بازآفرینی شهری به آمار خوبی در نوسازی 
بافت های فرسوده دست پیدا کردیم که امیدوارم 
طی روزهای آتی با ثبت باقی مانده پروانه نوسازی 
سال ۱۴۰۲ در سامانه ســتاد ملی بازآفرینی به 
آمار مد نظر خود دست پیدا کنیم.آیینی، اجرای 
بســته های تشــویقی کالبدی یا شهرسازانه در 
بافت های فرسوده را برای سازندگان و مالکان در 
بافت فرســوده بسیار موثر برشمرد و توضیح داد: 
صدور پروانه های مسکن در بافت های فرسوده باید 
به طور میانگین به رقم ۲۵ درصد برسد؛ به عبارت 
دیگر از هر چهار پروانه ساختمانی یک پروانه باید 

در بافت های فرسوده صادر شود.

  ۷ شهر جدید و یک شهرک ساحلی وارد 
مدار مدیریت اجرایی شد

 سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید گفت: 
هفت نقطه از ۲۷ سکونتگاه هدف گذاری شده در 
دولت سیزدهم شامل ۶ شهر جدید و یک شهرک 
ساحلی وارد مدار مدیریت اجرایی و فرآیند عملیاتی 
شد.به گزارش از شرکت عمران شهرهای جدید، 
»سعید غفوری«  با اشاره به هدفگذاری دولت برای 
اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور افزود: 
این ۶ شهر جدید و یک شهرک ساحلی، فاز نخست 
از مدیریت اجرایی سکونتگاه های ساحلی محسوب 
می شــود که هم به لحاظ موقعیت و هم کارکرد 
به نوعی جزو پروژه های پرچم و پیشران در حوزه 

توسعه سواحل محسوب می شوند.
وی توضیح داد: شهرهای جدید تیس، مکران 
مرکزی، شهر جدید در شهرستان جاسک، شهرهای 
خلیج فارس، بریس، کوشــک و شهرک  آفتاب از 
مجموعه سکونت گاه هایی هستند که ضمن داشتن 
نقش و کارکردهای متنوع اقتصادی و اجتماعی، 
تلاشی برای ارائه الگوهای جدیدی از شهرسازی 
و معماری متناسب با شرایط اقلیمی و نحلی و در 
عین حال توان های منطقه ای وبین المللی هستند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری به ابلاغ 
قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها اشاره کرد و گفت: این قانون دوباره 
یک مجموعه ای از ابزارهای تأمین مالی قوی تری را نسبت به قبل در اختیار 
سیاست گذار و بنگاه ها و شرکت های تولیدی قرار می دهد. با تعامل خوبی 
که بین دولت و وزارت اقتصاد و مجلس برقرار شد این طرح مهم سرانجام 
ابلاغ شد. بر اساس این قانون یک نهاد هماهنگ کننده به نام شورای عالی 
تأمین مالی ایجاد می شود و بسیاری از مشکلات بنگاه های تولیدی ما به 
شــکل فرایندی و ساختاری اصلاح خواهد شد.وی افزود: به عنوان نمونه 
یکی از مشکلات شرکت ها سخت گیری های بیش از حد در حوزه وثایق 
است و این در حالیست که در برخی از جاها بانک ها این سخت گیری ها 
را برای اشخاص مرتبط خود انجام نمی دهند و فقط برای بخش خصوصی 
و فعالان مســتقل اعمال می کنند. در این قانون با توسعه نظام وثایق که 
انواع متنوعی از وثیقه ها پیش بینی شده و اعتبارسنجی به آن اضافه شده، 
مشــکلات مربوط به وثیقه ها در تأمین مالی حل می شود.خاندوزی ادامه 
داد: همچنین صدور ضمانت نامه برای تولیدکنندگان از سوی صندوق های 
تضمین، اصلاح رویه های مالیات ستانی از صندوق های سرمایه گذاری و 
کاهش بار مالیاتی برای ســرمایه گذاری به روش درونی بنگاه ها از جمله 
سیاست های مثبت قانون مذکور است؛ در خصوص مورد آخر باید توضیح 
دهم که یعنی به جای توزیع ســود اگر صرف ســرمایه گذاری مجدد در 
بنگاه ها شود مشوق های مالیاتی خوبی در نظر گرفته شده است.وی گفت: 
مشوق هایی که در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ دولت در قالب بودجه مصوب 
ســالانه در نظر گرفته بود در قانون تأمین مالی و زیرساخت ها به صورت 

قانون دائمی درآمده و دیگر نیاز به تکرار در قوانین بودجه نیست.

 کاهش نرخ رشد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به وضعیت نقدینگی اظهار کرد: 
در پایان سال ۱۴۰۲ نرخ رشد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد کاهش پیدا کرد 

و از وضعیت بحرانی که در پایان دولت قبل داشــت، خارج شدیم. اما در 
کنار کنترل نقدینگی، دغدغه دولت این بود که دسترســی بخش واقعی 
اقتصاد به منابع بانکی دچار مضیقه نشود؛ به همین دلیل تلاش دولت این 
است که بتواند در سال جاری با خلق ابزارهای جدید، دسترسی بنگاه های 
اقتصادی به منابع را تقویت کند.وی ادامه داد: یکی از این ابزارها اوراق گام 
و برات الکترونیکی است؛ روی آوردن دولت به این تأمین مالی اعتباری و 
ابزار تعهدی، موجب می شود تأمین مالی بدون رشد نقدینگی انجام شود.

امسال بناست ۳۵۰ هزار میلیارد تومان از طریق این ابزارهای جدید در 
اختیار بخش واقعی اقتصاد به منظور تأمین مالی قرار دهیم. با استفاده از این 
ابزارها هم فشار بر بانک ها برای تأمین مالی کاهش می یابد و هم از طریق 
رصد پذیری اعتبارات می توانیم مطمئن شویم که اعتبار به تولید اصابت 
می کند و هدایت آن به سوداگری و بازارهای دارایی کاهش خواهد یافت.

خاندوزی تصریح کرد: همچنین، بر اساس مصوبه هیأت وزیران مقرر 
شده که ۲۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات فراتر از سقف ترازنامه بانک ها 

برای پروژه های ملی و پیشران در نظر گرفته شود.

 تورم نقطه به نقطه ۳۱ درصد شد
وی ادامه داد: همچنین بر اساس گزارش مرکز آمار تورم نقطه به نقطه 
مصرف کننده از ۵۵.۵ درصد در فروردین ۱۴۰۲ به عدد ۳۰.۹ در فروردین 
۱۴۰۳ رسیده که حاکی از کاهش ۲۴.۶ درصدی است. تورم نقطه به نقطه 
تولید نیز در فروردین امسال با کاهش ۶.۱ واحد درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته، به ۳۱.۲ درصد رسید.

 حساب های دولت و شرکت های دولتی منضبط شد
ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به این سوال که ۵۵ هزار حساب 
خارج از خزانه یافت شــده چه اقدام و برنامه ای برای مســدود سازی این 
حساب ها دارید، گفت: انضباط در مجموعه حساب های دولت و شرکت های 

دولتی رقم خورده است و دولت اصلاحات را از دستگاه های خود شروع کرد و 
حساب واحد خزانه در دستگاه های اجرایی کشور مستقر شد.

وی افزود: بیش از ۲۰ هزار دســتگاه دولتی به صورت غیر قابل رصد در 
شــبکه بانکی پراکنده بود و این عدد به حدود ۴ هزار حساب مشخص نزد 

بانک مرکزی و تحت رصد خزانه داری کل کشور کاهش یافت.

 آخرین وضعیت روابط اقتصادی ایران و عربستان
خاندوزی در پاسخ به سوالی در مورد همکاری تجاری ایران و عربستان 
گفت: توقف حدود ۸ ســاله روابط تجاری دو کشور به طور طبیعی موجب 
شــده که از سرگیری روابط و افزایش مراودات در حوزه تجاری و اقتصادی 
زمانبر شود؛ ازسرگیری روابط سیاسی از جهت برقراری روابط دیپلماتیک 
سریع تر به سرانجام می رسد اما در سفر اخیر بنده به عربستان فضای تعامل 

بخش های تجاری دو کشور را بسیار مثبت دیدم.
وی ادامه داد: اولین هیأت عربستان سعودی در اکسپوی تهران )۲۰۲۴( 
حضور یافت که خبر خوبی در ازسرگیری روابط تجاری و سرمایه گذاری های 
دو کشور خواهد بود. در نشستی که با وزیر اقتصاد عربستان سعودی داشتیم 
چند پیشنهاد را برای اینکه در سال پیش رو شاهد به ثمر نشستن مراودات 
تجاری باشیم مطرح کردیم که تقریباً تمام پیشنهادات هیأت ایرانی از سوی 
طرف ســعودی پذیرفته شود و دو فرد از دو کشور موظف به پیگیری این 
پیشنهادات شدند. چشم انداز را مثبت و سازنده در عرصه اقتصادی پیش بینی 
می کنیم. تقویت مراودات اقتصادی دو کشور مقوم تبادلات تجاری خواهد 

شد که هر دو بال به صورت توأمان در دست پیگیری است.

  شرکت مدیریت دارایی های بانکی تأسیس می شود
خاندوزی در مورد اینکه آیا امسال هم مؤسسات و بانک های ناتراز منحل 
خواهند شد یا خیر، تصریح کرد: پارسال برای سه مورد انحلال اتفاق افتاد 
در ســال ۱۴۰۳ هم قوی تر مسیر را ادامه می دهیم. ما پس از قانون برنامه 
هفتم توســعه، شــاهد یک مولود نهایی جدید هستیم. وفق ماده ۸ برنامه 
هفتم شرکت مدیریت دارایی های بانکی توسط بانک مرکزی ایجاد می شود 
تا دارایی ها نامطلوب بانک ها را به صورت یکپارچه تعیین تکلیف کند، با این 
شرکت دیگر فرایندهای طولانی دیوان سالاری در خصوص ناترازی مؤسسات و 
بانک ها را نخواهیم داشت. از سویی دیگر با افزایش عمق نظارت بانک مرکزی 
امسال خبرهای خوشی در مورد کاهش ناترازی ها و مشخصاً موسساتی که 

برنامه های اصلاحی دولت را انجام نمی دهند، منتشر خواهد شد.

  دولت سیزدهم رکورددار چاپ پول است؟!
خاندوزی در پاســخ به برخی اظهار نظرها پیرامون وضعیت کلان های 
پولی گفت: این قبیل ادعاها که دولت ســیزدهم رکوردار چاپ پول اســت 
از زبان افرادی که خودشــان ســابقه اجرایی داشته اند مایه تعجب است و 
شائبه سیاسی بودن این موضع گیری ها را ایجاد می کند.وی افزود: مقایسه 
متغیرهای اسمی در طول بازه زمانی، ساده انگارانه است. اگر با منطق این 
دوستان بخواهیم متغیرهای پولی و اسمی را مقایسه کنیم باید بگوییم که 
میزان افزایش ۱۹۳ هزار میلیارد تومانی در پایه پولی و ۱۵۹۳ هزار میلیارد 
تومانی نقدینگی در دوره مســؤولیت همین دوستان )سال های ۹۷ تا ۹۹( 
معادل بیش از ۱۱۰۰ برابر دولت های ســوم و چهارم؛ ۱۴۰ برابر دولت های 
پنجم و ششــم؛ ۲۰ برابر دولت های هفتم و هشتم و ۳ برابر کل دولت های 
نهم و دهم بوده است!خاندوزی ادامه داد: اگر مدل هوخشتره ای اش را هم 
بخواهیم اشاره کنیم، باید بگویم بر اساس همین منطق از ابتدای شکل گیری 
دولــت مدرن در ایران تا ابتدای دولت یازدهم حجم نقدینگی معادل ۴۷۰ 
هزار میلیارد تومــان بود اما در انتهای دولت دوازدهم با افزایش بیش از ۸ 
برابری به ۴ هزار هزار میلیارد تومان رســید! البته این شیوه مقایسه حتماً 

اشتباه است و آقایان باید توجه کنند.

  افزایش ۲۷ درصدی پرداخت وام ازدواج
خاندوزی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت ارائه تسهیلات ازدواج اظهار 
کرد: در راستای تاکید آقای رئیس جمهور برای کاهش صف ازدواج، بانک 
مرکزی ســال گذشته ســهمیه ویژه ای را به شبکه بانکی ابلاغ کرد. بر این 
اساس بانک های ملی، ملت، سپه، تجارت، صادرات و رفاه کارگران مجموعه 
۲۰ هزار میلیارد تومان و دو بانک قرض الحسنه مهر و رسالت نیز مجموعاً 
۱۲ هزار میلیارد تومان منابع، مازاد بر سهمیه ابلاغی، به پرداخت وام ازدواج 

و فرزندآوری اختصاص دادند.

سایه روشن بازار اجاره با ایجاد سامانه خودنویس

دلال زمین نداریم

سامانه خودنویس با اهدافی مثل ایجاد شفافیت در بازار مسکن، تسهیل امور، دستیابی 
بهتر به آمار، حذف هزینه کمیسیون بنگاه ها و کنترل نرخ ها در بازار اجاره راه اندازی 
شده و قرار است در فاز دوم، قراردادهای خرید و فروش ملک نیز به سامانه خودنویس 

بیاید؛ برنامه ای که البته واکنش واسطه های ملکی را در پی داشته است.
راه اندازی سامانه »خودنویس« ذیل قانون جهش تولید و تامین مسکن مصوب مرداد 
۱۴۰۰ انجام شــد. در این راســتا سوم خرداد سال ۱۴۰۲ امکان انعقاد قرارداد رایگان 
اجاره بین موجران و مستاجران در سامانه »ایران املاک« فراهم و سپس اواخر همان 
سال سامانه خودنویس در این زمینه ایجاد شد. خدمات این سامانه به صورت رایگان و 
۲۴ ساعته است. در حال حاضر نیز تمام مشاوران املاک به این سامانه متصل شده اند 
و فقط مشاوران املاک دارای مجوز می توانند به انعقاد قرارداد در این سامانه ورود کنند.

انعقاد قراردادهای مالک و مســتاجری به صورت رایگان در ســامانه خودنویس به  
نشــانی khodnevis.mrud.ir به تدریج در حال افزایش اســت. آن طور که وزارت راه و 
شهرسازی اعلام کرده تا کنون بیش از ۳۰۰ هزار فقره قرارداد اجاره در سامانه مذکور 

منعقد شده است.
این در حالی است که واسطه های ملکی ایجاد سامانه مذکور را نوعی موازی کاری 
دولت با بخش خصوصی می دانند و معتقدند این اقدام می تواند اشتغال مشاوران املاک را 
تحت تاثیر قرار دهد که تبعات اقتصادی و اجتماعی برای کشور خواهد داشت. مشاوران 
املاک می گویند مســاله ی اصلی بازار اجاره رایگان بودن یا نبودن اجاره نامه نیست و 

مشکل مستاجران را نوسانات افزایشی نرخ ها در بازار اجاره می دانند.
جدیدترین آمار بانک مرکزی در فروردین ۱۴۰۳ می گوید که طی یک سال گذشته 
نرخ رشــد اجاره بها در تهران ۴۵.۲ درصد و در کل کشــور ۵۲.۴ درصد رشد داشته 
است؛ در حالی که سقف مجاز افزایش اجاره بها در تهران ۲۵ درصد و در دیگر شهرها 

۲۰ درصد تعیین شده بود.
مهدی کرباســیان ـ عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک - با اشاره به تاثیر 
سامانه خودنویس بر کم رونق شدن معاملات مسکن به ایسنا گفت: مسئولان وزارت راه 
و شهرسازی دائما روی تبلیغات این سامانه مانور می دهند و به مردم می گویند بیایید 
قرارداد خود را مجانی ثبت کنید. در واقع رســما به حذف دفاتر مشــاور املاک ورود 
کرده اند و اشتغال جامعه در حال سرکوب شدن است. در هر بازاری، اقتصاد را واسطه 
می چرخاند. جهش تولید نیاز به مشتری دارد. این مشتری از طریق واسطه ها می آید. 
موضوع واسطه برای بازار مسکن به عنوان یک بازار پیشرو در اقتصاد، اهمیت مضاعف دارد.

وی اظهار کرد: با ایجاد سامانه خودنویس، اکثر مشاوران املاک به سمت ابطال جواز 
رفته اند. این مســاله تبعات منفی برای بازار مسکن و اشتغال کشور دارد که در آینده 

خود را نشان می دهد.

از طرف دیگر وزارت راه و شهرســازی، ســامانه خودنویس را در راستای شفافیت، 
تسهیل امور، دستیابی به آمار، حذف هزینه حق الزحمه مشاوران املاک و کنترل نرخ ها 
در بازار اجاره راه اندازی کرده اســت. قرار است در فاز دوم، قراردادهای خرید و فروش 
ملک نیز به ســامانه خودنویس بیاید. اتصال سکوها و سایت های فروش ملک به این 

سامانه نیز در دستور کار است.
هادی عباســی اصل ـ معاون وزیر راه و شهرســازی - می گوید با راه اندازی سامانه 
خودنویس، مشاوران املاک بیکار نمی شوند و بستر امکان فعالیت برایشان فراهم است 
اما باید خدمات خود را ارتقا دهند. افراد می توانند از طریق درگاه مجوزها، مجوز املاک 
بگیرند و فعالیت کنند. اما باید به نقطه ای برسیم که خدمات مشاوران املاک تخصصی 
شود. در تمام دنیا مشاوران املاک خدمات حقوقی بالایی به مردم ارایه می کنند. صنف 
مشاوران املاک قابل حذف کردن نیست بلکه این سامانه یک محرکی خواهد بود تا 

مشاوران املاک خدمات صنف خود را ارتقا دهند.
طبق آخرین آماری که توسط مدیر سامانه خودنویس ارایه شده تعداد قراردادهای 

ثبت شده در این سامانه از ۳۰۰ هزار قرارداد عبور کرد.
به گفته مهدی ساسانی، در نسخه قدیمی )سامانه ایران املاک( طی ۵۰ روز ابتدایی 
سال۱۴۰۲ به میزان ۱۱۷ هزار و ۸۸۱ قرارداد ثبت شد. این در حالی است که قراردادهای 
ثبت شــده در نســخه جدید ســامانه ثبت قراردادهای معاملات املاک و مستغلات 

)خودنویس( طی ۵۰ روز ابتدایی سال۱۴۰۳ تعداد ۱۶۶ هزار و ۲۶۳ رسیده است.
بر این اساس، میزان مراجعه مالکان و مستاجران برای انعقاد قرارداد رایگان اجاره 
نسبت به سال گذشته ۴۱ درصد رشد داشته است. پیش نیاز ثبت قرارداد اجاره در این 
سامانه، ثبت ملک مورد نظر در سامانه املاک و اسکان است. برای استفاده از تسهیلات 
ودیعه مسکن نیز ارایه قرارداد کد رهگیری اخذ شده از سامانه خودنویس الزامی است.

معاون سازمان صنایع کوچک ضمن اشاره به اینکه دلالی در شهرک های صنعتی 
صرفه اقتصادی ندارد، گفت: در سال ۱۴۰۲ حدود یک هزار هکتار از اراضی شهرک 

های صنعتی بازپس گرفته شد.
سید حســن غضنفری معاون برنامه ریزی سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ر در مورد وضعیت زمین در شــهرک های صنعتی اظهار کرد: فارغ از مسائل 
حقوقــی و قضائی، این موضوع که عده ای دلال زمین دریافت و احتکار می کنند در 
شهرک های صنعتی چندان مصداق درستی ندارد زیرا در شرایط فعلی اقتصاد ایران 
سرمایه گذاری روی زمین های شهرک های صنعتی مزیتی ندارد؛ کسی که به عنوان 

مثال ۱۰۰ میلیارد تومان پول داشته باشد آن را در بازارهای موازی دیگری همچون 
طلا و... به کار می گیرد نه اینکه وارد شــهرک های صنعتی کند که برای اخذ زمین 
باید شرایط خاص داشت و از آن طرف اگر تعهدات محقق نشود ممکن است بخشی 
از مبلغی که پرداخت شــده از بین برود؛ بنابراین شــهرک های صنعتی برای دلالان 
صرفه اقتصادی دارد.وی با بیان اینکه معمولاً برای اخذ زمین در شهرک های صنعتی 
از طریق ســامانه واگذاری الکترونیک باید اقدام شــود، افزود: وقتی با فردی قرارداد 
منعقد می کنیم همزمان یک برنامه زمانبندی اجرای طرح هم اخذ می شود؛ طرح ها 
به صورت تک به تک در کمیته پایش مستقر در شرکت های استانی بررسی می شود. 

اگر طرحی از برنامه زمانبندی خود عقب افتاده باشــد، با حضور سرمایه گذار دلایل 
عقب افتادگی را بررسی می کنند. اگر پس از بررسی های انجام شده مشخص شد طرح 
توجیه دارد با تطویل برنامه زمانبندی موافقت می شود. اما اگر برنامه توجیه نداشته باشد 
یا متقاضی را متقاعد می کنند که انصراف دهد و یا اینکه خلع ید صورت می گیرد. بر 
همین مبنا هم در سال ۱۴۰۲ حدود یک هزار هکتار از اراضی از همین مسیر بازپس 
گرفته شد.غضنفری تصریح کرد: بنابراین کمیته پایش برای ارزیابی و عقب افتادگی ها 
زمان طرح ها داریم که اگر طبق زمان پیش نرود تذکرات لازم با توجه به زمان بندی 
و پیشرفت فیزیک خواهیم داشت که البته هر طرح با طرح دیگر متفاوت خواهد بود.

    اولین هیأت عربستان 
سعودی در اکسپوی 

تهران )۲۰۲۴( حضور 
یافت که خبر خوبی 

در ازسرگیری روابط 
تجاری و سرمایه 

گذاری های دو کشور 
خواهد بود. در نشستی 

که با وزیر اقتصاد 
عربستان سعودی 

داشتیم چند پیشنهاد 
را برای اینکه در سال 
پیش رو شاهد به ثمر 

نشستن مراودات 
تجاری باشیم مطرح 

کردیم که تقریباً تمام 
پیشنهادات هیأت 

ایرانی از سوی طرف 
سعودی پذیرفته شود 

و دو فرد از دو کشور 
موظف به پیگیری این 

پیشنهادات شدند.
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بورس و بانک 

3

سرمایه گذاری 370 میلیون دلاری هند در چابهار

ابوالفضل حمیدی   |     بر اساس قرارداد 10 ساله توسعه چابهار، هند 370 میلیون دلار در تجهیزات راهبردی و زیرساخت های حمل 
ونقلی چابهار تأمین اعتبار می کند. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: یکی از هدف گذاری های مهم سازمان بورس و اوراق بهادار در سال جاری، افزایش دو برابری تامین مالی به شرط بهبود وضعیت بازار سرمایه و اعمال 
حمایت های دولت در این بازار است.   مجید عشقی در آئین افتتاحیه دومین همایش بین المللی معرفی فرصت های سرمایه گذاری استان »کرمان آیدکس ۲۰۲۴« اظهار کرد: هدف از برگزاری چنین 

رویدادهایی، آشنایی بیشتر سرمایه گذاران با بنگاه های اقتصادی و ابزارهای بازار سرمایه و تامین مالی است.
 در سفرهای قبلی به استان کرمان، به صورت ویژه چند مورد هدف گذاری شد که امیدواریم به نتایج خوبی دست یابیم.وی با اشاره به تلاش های صورت گرفته در جهت ارتقای سواد مالی در استان 
کرمان افزود: سازمان بورس و اوراق بهادار آمادگی دارد، ظرفیت های بازار سرمایه را در راستای گسترش ارتقای سواد مالی دانشگاه ها و بنگاه های اقتصادی در استان کرمان به کار گیرد.عشقی، بازار 
سرمایه را یکی از مسیرهای تحقق شعار سال »جهش تولید با مشارکت مردم« ذکر کرد و بیان داشت: با وجود چالش های موجود در بازار سرمایه اما اقدامات قابل توجهی دربخش های مختلف از جمله 

تامین مالی صورت گرفت. 

افزایش ۲ برابری تامین 
مالی به شرط بهبود بازار 
سرمایه

 پیش بینی ۶۶۵ همت برای کاهش فقر 
در بودجه 1۴03 

رییس ســازمان برنامه و بودجه از پیش بینی 
۶۶۵ هزار میلیارد تومان در بودجه ســال جاری 
برای اقدامات حمایتی و کاهش فقر در کشور خبر 
داد.داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: 
در بودجه امســال ۶۶۵ هزار میلیارد تومان برای 
اجرای اقدامات حمایتی و کاهش فقر مانند یارانه 
نقدی، مستمری مددجویان، سو تغذیه کودکان و 
مادران باردار و شیرده، توانبخشی، بیماران نیازمند، 
صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، حق بیمه اقشار 
خاص، بیمه ســلامت، کمک معیشت رزمندگان 
معسر پیش بینی شــد.به گفته منظور، در سال 
گذشته مبلغ ۵۷۰ هزار میلیارد تومان در اجرای 

این برنامه ها تخصیص و پرداخت شد.

  1۵00 واحد تولیدی راکد تحت تملک 
بانک ها قرار دارد

دبیر اجرایی نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
گفت: ۱۵۰۰ واحد صنعتی راکد تحت تملک بانک 
ها شناســایی شده است.به نقل از نهضت احیای 
واحدهای اقتصادی، جلســه تشکیل کارگروه در 
خصوص احیای واحدهای اقتصادی تحت تملک 
بانک ها و بررســی مســائل موجود در این زمینه 
دیروز دوشــنبه ۲۴ اردیبهشت ماه با حضور علی 
کریمپور نطنــزی دبیر اجرایــی نهضت احیای 
واحدهای اقتصــادی و نمایندگان وزارت صمت، 
اقتصاد، مجموعه مولدسازی بانک تجارت و حوزه 
نظارت بانک مرکــزی در محل دبیرخانه نهضت 

احیای واحدهای اقتصادی برگزار شد.
در این نشســت علاوه بر لزوم تعیین تکلیف 
واحدهای صنعتی تحت تملک بانک ها و احیای 
آنها، موانع و ملاحظات موجود در این زمینه نیز 
بررســی و پیشنهاداتی ارائه و بر لزوم سند سازی 
و شــفاف سازی واحدها در راســتای استفاده از 
ظرفیت هــای بخش خصوصــی، الویت بندی و 
تفکیک واحدهای صنعتی بــرای احیا و تقویت 
ساختاری های نظارتی بر آنها تاکید شد.در ابتدای 
این نشســت علی کریم پور، دبیر اجرایی نهضت 
احیای واحدهــای اقتصادی با بیان اینکه ۱۵۰۰ 
واحد صنعتی راکد تحت تملک بانک ها شناسایی 
شده است، گفت: این واحدهای راکد باید تعیین 
تکلیف شوند و با توجه به دستور رئیس جمهور در 
سفر به استان سمنان مبنی بر تشکیل کارگروهی 
بــرای احیای این واحدها و اســتفاده از تجربه ی 
موفق بانک ها در مورد احیا از طریق مولدسازی، 
 سعی داریم با هم افزایی ویژه و استفاده از ابزارها و 
ظرفیت های موجود در این زمینه این واحدها را به 

چرخه تولید برگردانیم.
باقری نماینده وزارت صمت نیز در این جلسه 
با بیان اینکه این وزارت خانه در خصوص ســتاد 
تسهیل و صدور مجوزهای لازم می تواند همکاری 
لازم را داشته باشد افزود بعضی از واحدها بعد از 
تحت تملک قرار گرفتن بانک ها تقاضای دریافت 
تســهیلات را دارند و در مــواردی بعد از دریافت 
تسهیلات به سمت دیگری می روند همچنین با 
توجــه به تجربیات و بررســی ها در حوزه احیای 
واحدهای راکد شــده لازم است در الویت بندی 
ها بازنگری کــرده و تمهیداتی در این خصوص 

در نظر بگیریم.

از اهداف کلان انعقاد 
این قرارداد می توان به 
مشارکت دو کشور در 
عملیاتی کردن اهداف 
موافقتنامه بین المللی 
حمل ونقل در کریدور 

شمال- جنوب، 
موافقتنامه ترانزیتی 
سه جانبه ایران، هند 

وافغانستان با محوریت 
بندر چابهار و توسعه 

همکاری های ترانزیتی 
و حمل ونقل چند 

وجهی بین ایران  و 
هند در منطقه آسیای 
مرکزی در چهارچوب 
اهداف همکاری های 

راهبردی هند وآسیای 
میانه اشاره کرد.
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قرارداد سرمایه گذاری هند در بندر چابهار روز گذشته در مراسمی با حضور مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی و وزیر بنادر، 
کشتیرانی و آبراهه های هند، امضا شد.

هند و ایران در سال 9۷ قراردادی برای توسعه چابهار امضا کرده بودند و بر اساس آن سرمایه گذاری 8۵ میلیون دلاری هند 
در چابهار پیش بینی شده بود اما این قرارداد در دولت قبل به صورت کامل اجرا نشد و کل سرمایه گذاری هند در این چند سال 
در چابهار نزدیک به 3۰ میلیون دلار بود که حدود ۴ ماه از اتمام قرارداد کوتاه مدت با هندی ها گذشته است. دولت سیزدهم برای 
تضمین ســرمایه گذاری، قرارداد هند را به قرارداد بلند مدت ۱۰ ســاله تبدیل کرد و روز گذشته قرارداد سرمایه گذاری بلندمدت 
هند برای تجهیز بندر چابهار نیز امضا شــد که طبق این قرارداد، شــرکت IPGL هند در تجهیز و بهره برداری بندر شهید بهشتی 

چابهار مشارکت می کند. 
در واقع این قرارداد جایگزین قرارداد قبلی شــده و با ۱۰ ســال اعتبار به طور خودکار تمدید می شود. بر اساس این گزارش، 
قرارداد ایران با هند قرارداد ســرمایه گذاری اســت نه واگذاری. این سرمایه گذاری از نوع زیرساخت است و قرار شده هندی ها از 
بخشــی از زیرســاخت ها با ورود تجهیزات در قالب یک قرارداد ۱۰ ســاله بهره برداری کنند که بعد از ۱۰ سال این تجهیزات به 

ایران واگذار می شود.
بــه گفته فعالان حوزه حمل و نقل، امضای این قرارداد نقطه عطفی در همکاری های تجاری و اقتصادی دوجانبه و منطقه ای 

دو کشور و همچنین تسهیل همکاری های راهبردی بین ایران و هند محسوب می شود.
از اهداف کلان انعقاد این قرارداد می توان به مشــارکت دو کشور در عملیاتی کردن اهداف موافقتنامه بین المللی حمل ونقل 
در کریدور شــمال- جنوب، موافقتنامه ترانزیتی سه جانبه ایران، هند وافغانستان با محوریت بندر چابهار و توسعه همکاری های 
ترانزیتی و حمل ونقل چند وجهی بین ایران  و هند در منطقه آســیای مرکزی در چهارچوب اهداف همکاری های راهبردی هند 

وآسیای میانه اشاره کرد.
تقویت و تسهیل همکاری های ترانزیتی هند و افغانستان از طریق ایران، توسعه محور شرق و سواحل مکران، توسعه همکاری های 
منطقه ای ایران، هند و روســیه برای ســرمایه گذاری های مشترک در تکمیل زیربناهای منطقه ای حمل ونقل و ترانزیت، از دیگر 

اهداف  این قرارداد است.
 برای تحقق اهداف کلان، از طریق انعقاد قرارداد تجهیز و بهره برداری از بندر شهید بهشتی چابهار اقدامات گوناگونی پیش بینی 
و تفاهم شــد که ســازمان بنادر و دریانوردی بخشی از ترمینال های کالاهای عمومی و کانتینری بندر شهید بهشتی چابهار را به 
مدت ۱۰ ســال در اختیار طرف هندی قرار دهد. بنابراین طرف هندی به منظور تجهیز و توســعه بندر شهید بهشتی چابهار، به 
میزان ۱۲۰ میلیون دلار در تأمین تجهیزات راهبردی بندر و همچنین بیش از ۲۵۰ میلیون دلار در زیرساخت های حمل ونقلی 

چابهار تأمین اعتبار خواهد کرد.
بر اساس این قرارداد، طرفین متعهد به ایفای تعهدات خود در تسهیل ترانزیت در مسیر کریدور شمال- جنوب بوده و به توسعه 

خطوط کشتیرانی بین بنادر دو کشور و جذب بارهای ترانزیتی کانتینری اقدام خواهند کرد.
با تجهیز چابهار، این بندر در رقابت با بنادر فعال منطقه، به عنوان مسیری برای حمل کالای هند به ایران، افغانستان و کشورهای 
آســیای مرکزی تبدیل می شــود. به این ترتیب، چابهار به یک محور ترانزیتی کریدور بین المللی حمل ونقل شمال-جنوب برای 

دسترسی به کشورهای CIS تبدیل می شود.

  ایران سرزمین فرصت های ترانزیتی
وزیر راه و شهرسازی  نیز در آیین امضای قرارداد تجهیز و بهره برداری از پایانه های کانتینری 
و کالای عمومی بندر شــهید بهشــتی چابهار اظهار کرد: هم اکنون علاوه بر قرارداد بندر چابهار، 
برای تکمیل کلان پروژه کریدور شــمال-جنوب گردهم آمدیم که بعد از مذاکرات نارندرا مودی 
نخست وزیر جمهوری هند و سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران، موضوع کلان پروژه »ایران 

راه« در دستور کار ما قرار گرفت.
وی افزود: در راستای تکمیل پروژه های کریدور شمال- جنوب و ترانزیت به کشورهای منطقه، 
پروژه های متعددی در دســتور کار دولت و وزارت راه و شهرسازی قرار گرفت. همچنین شرکت 
کشتیرانی  مشترک  ایران و هند راه اندازی  می شود. بذرپاش بیان کرد: ایران سرزمین فرصت های 
ترانزیتی و لجســتیکی اســت و برای بالفعل کردن این ظرفیت ها تلاش می شود. همچنین ایران 

سرزمینی ارزان، سریع و مطمئن برای ترانزیت کالا در غرب آسیا است. 
به طوری که میزان رشد ترانزیت کالا در سال ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ بالغ بر ۵8 درصد بوده و 

روند رشد بیش از ۵۰ درصدی در سال  جاری گواه اهتمام دولت در این مسیر است.
 وی افزود: در نشســت سه جانبه هند و ایران و روسیه نقشــه کلان پروژه »ایران راه« تقدیم 
عزیزان شــد. توافقی که در گذشــته انجام شد و قراردادی که دوشنبه این هفته به نتیجه رسید، 

گواه این اهتمام است.
بذرپاش با بیان اینکه چابهار نقطه کانونی توسعه ترانزیت منطقه است، گفت: در تلاش هستیم 
راه آهن چابهار به زاهدان امسال به بهر ه برداری برسد زیرا ارزش این بندر را بیش از پیش افزایش 
می دهد. همچنین توســعه راه های مواصلاتی جاده ای در مسیر دریا و توسعه فرودگاهی از دیگر 

برنامه های ما در این منطقه است.
  وزیر راه و شهرســازی، تعریف شهرهای ســاحلی در مجاورت بندر چابهار را به عنوان ارزش 
افزوده این بندر دانســت و اظهار کرد: از این توافق راضی هســتیم و به هند اعتماد کامل داریم و 

هند را یکی از اقتصادهای بزرگ دنیا می دانیم. 
توافق و توســعه روابط در دســتور کار دولت ایران قرار دارد و معتقدیم این یک شروع توسعه 
تجاری بین دو کشور است. وی افزود: دسترسی کشور هند از طریق بندر چابهار، شبکه های ریلی 
و جاده ای ایران به کشورهای افغانستان، آسیای میانه و ترکیه، آذربایجان، گرجستان و روسیه از 

دیگر مزیت های این پروژه برای هند است.
بذرپاش خطاب به سایر کشورهای منطقه که ایران با آنها روابط تجاری و اقتصادی دارد، گفت: 
موضوع توسعه ترانزیت بویژه ترانزیت ریلی مورد تأکید رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهور قرار دارد. 
وزیر راه و شهرسازی در ادامه بیان کرد: امروز یک قرارداد بلند مدت به امضای طرفین می رسد و 
فصل جدیدی در روابط میان دو کشور آغاز می شود. همچنین در آینده نزدیک خبرهای بهتری را 
خواهیم شنید. به طوری که قراردادهای خوبی با کشورهای منطقه در دست تهیه است که اخبار 
خوش آن به علاوه گزارشی از پیشرفت و توسعه پروژه ها خدمت مردم شریف ایران اعلام می شود.

 قرارداد تاریخی تبدیل چابهار به کانون اتصال منطقه
ســارباناندا سونوال، وزیر بنادر، کشــتیرانی و آبراهه های جمهوری هند، نیز در مراسم امضای 
قرارداد تجهیز و بهره برداری از پایانه های کانتینری و کالای عمومی بندر شــهید بهشتی چابهار 
گفت: امروز ما یک اقدام و تصمیم تاریخی را با توجه به روابط دیرینه به انجام می رسانیم و یک 
قرارداد بلندمدت در پی توافق های پیشین بین دو کشور امضا خواهد شد که نشان دهنده اعتماد 

بین دو کشور و گسترش همکاری هاست.
 وی افزود: امروز دو کشــور ایران و هند شاهد امضای یک قرارداد بلندمدت برای تجهیز بندر 
شهید بهشتی خواهند بود و باور داریم که این قرارداد می تواند زمینه های توسعه تجاری را برای 
دو کشور فراهم کند. سونوال با اشاره به گفت و گوهای خوبی که با وزیر راه و شهرسازی بویژه در 
خصوص توسعه کریدور شمال - جنوب انجام شده است، گفت: بر اساس اراده مشترک دو کشور 

قصد داریم بندر چابهار را به یکی از کانون های ارتباط در منطقه تبدیل کنیم.
 نقطــه ای کــه می توانــد ارتباط هند با کشــورهای آســیای مرکزی و افغانســتان را بهبود 
بخشــد. وی ادامــه داد: مــا نهایت تلاش را برای توســعه بندر چابهار به انجام خواهیم رســاند 
تا این بندر عاملی برای رشــد دو کشــور باشــد. ســونوال با بیان اینکه هند در ســال ۲۰۲۲ 
 روز چابهــار را جشــن گرفــت، افــزود: هر دو کشــور اقدامــات مطلوبی را در جهت توســعه

 منطقه به انجام رسانده اند.
 

 آغاز فصل جدیدی از روابط ایران و هند
علی اکبر صفایی، مدیرعامل ســازمان بنادر و کشــتیرانی هم در آیین تجهیز و بهره برداری از 
پایانه های کانتینری و کالای عمومی بندر شــهید بهشــتی چابهار اظهار کرد: اراده مقامات ارشد 
دو کشور بر این قرار بود که یکی از مهم ترین پروژه های دریایی و بندری به نتیجه برسد. صفایی 
گفت: این قرارداد سرمایه گذاری، آغاز فصل همکاری بسیار ارزنده به منظور تأمین مالی از طرف 
دولت هند برای وزارت راه و شهرسازی جمهوری اسلامی ایران خواهد شد که این مصداق بسیار 

مهم برای انجام کار اجرایی واقعی با کشورهای همسایه بخصوص کشور هند است.

 هند به دنبال توافق بلندمدت با ایران در چابهار
سوبرامانیام جایشانکار وزیر خارجه هند با اشاره به قرارداد سرمایه گذاری هند در تجهیز بندر 
چابهار گفت: دهلی نو انتظار دارد یک توافق بلندمدت با ایران برای مدیریت بندر استراتژیک چابهار 
داشته باشد. وی افزود: »هنگامی که یک توافق بلندمدت منعقد شود، راه را برای سرمایه گذاری های 

بزرگتر در بندر چابهار باز می کند.«
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کشاورزی 

بررسی راهکار نیازهای 
روستاهای بخش مرکزی 

وبخش جوقین

در سلسه نشست های مستمربخشدار مرکزی و بخشدار جوقین شهرستان شهریار با دهیاران ، اولویت های روستاهای این دو بخش مورد ارزیابی و تبادل نظر قرار می گیرد.
] شهریار- غلامرضا جباری [  نشست  درویش خضری بخشدار مرکزی و قربانی بخشدار جوقین شهرستان با دهیاران  با ارائه راهکارهای گره گشا درباره مسائل مرتبط با موارد مختلف 
بطور مرتب انجام می شود.در این جلسات مسائل مختلفی مانند ؛ تامین سهمیه قیر ، مشکلات بخش حریم روستاها، تصویب و ابلاغ طرح جدید هادی روستاها، ارزش افزوده، حق ۸۰ درصد 
حریم ، توجه برخی ادارات شهرســتان درزمینه رفع کاســتی ها مانند مدرسه، درمانگاه، ســالن ها و زمین های ورزشی، ایجادشعبات بانکی، دسترسی های محلی، احداث کلانتری واستقرار 
نیروهای انتطامی، رفع مشکلات کمبود آب ، افزایش سهمیه آرد برخی روستاها، تخصیص نهاده های ارزان قیمت کشاورزی و باغی و بسیاری از موارد دیگر مورد بررسی قرارمیگیرد و توسط 
دهیاران به بخشداران گزارش می شود. ازجمله ی این نشست ها، نشست بخشدار مرکزی شهرستان شهریار با دهیاران این بخش در خصوص مدیریت پسماند در روستاهای بخش مرکزی 

است که درباره نحوه ی اجرای بهتر آنها بحث و تبادل نظر شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/26
شماره : 1637

پذیرش مقاله علمی پژوهشی کارشناسان نیروگاه رامین اهواز در دانشگاه تورنتو کانادا

بهره مندی هزار و ۵۸۱ بیمار نابارور نشان دار از بیمه سلامت

به دنبال ترویج شیوه های زندگی سالم بین دانش آموزان هستیم

دومین رویداد مردمی اشتغال کرمانشاه برگزار شد

مقاله علمی پژوهشــی مهندس میثم باوی و مهندس داریوش بهتری نژاد از کارشناسان نیروگاه رامین 
اهواز با عنوان “ مروری بر ســنتز و کاربرد های اکســید گرافن و تاثیر آن بر جداســازی آلودگی  از پساب 
نیروگاه رامین اهواز“  در کنفرانس مهندسی شیمی  دانشگاه تورنتو کانادا مورد پذیرش و چاپ قرار گرفت. 

در چکیده این مقاله تخصصی آمده است : 
بــا توجــه به خــواص منحصر بــه فرد اکســید گرافیت و اکســید گرافن )GO( در ســاخت غشــاء، 
ایــن مــاده تبدیل بــه یکی از مواد امیــدوار کننده و حیاتی در دنیا شــده اســت که به طور گســترده 
 مــورد مطالعــه قــرار گرفتــه اســت. اکســید گرافن نــه تنها یک پیــش ماده اصلــی برای ســنتز از 
گرافن حرارتی یا شیمیایی میباشد بلکه به عنوان عامل اصلی در ترکیبات کامپوزیتی بوده است. محققان 
خواص زیادی من جمله ترکیبات  پزشــکی ، نوری، الکترونیکی و شــیمیایی منحصر به فرد اکسید گرافن 

 GO را برای برنامه های مختلف تولید و در صنعت نشــان داده اند. در این بررســی ، ما بر ســاختار و خواص
تمرکز و روشــهای سنتز و توســعه GO در صنعت را بازگو و مورد بررسی قرار میدهیم.  همچنین  استفاده 
از برنامه های کاربردی زیست محیطی، برنامه های پزشکی و بیولوژیکی، غشاهای مستقل و سیستم های 

کامپوزیتی را توصیف می کنیم. 
در نهایت با توجه به اکسید گرافن سنتز شده ، اثر بخشی این ترکیب را بر روی حذف و جداسازی آلودگی 

از پساب نیروگاه رامین مورد بررسی قرار داده ایم.
گفتنی است این کنفرانس با حضور بیش از ۳۵ کشور اروپایی و آمریکایی و شرکت های دانش بیان از 
سراسر دنیا در شهر تورنتو کانادا برگزار ، و همچنین این مقاله توسط پروفسور نینگ یان از استادان برجسته 

دانشکده مهندسی دانشگاه تورنو کانادا مورد تقدیر واقع و دعوت به ارائه گردیده است.

شــهرکرد ، علی مراد مصیبی - تاکنون هزار و ۵۸۱ نفر در اســتان نشــان دار و از خدمات و درمان های 
ناباروری بهره مند هســتند.علیرضا اصغرزاده مدیرکل بیمه سلامت چهارمحال و بختیاری با اشاره به تاکید 
مجلس شورای اسلامی و دولت بر اجرای قانون جوانی جمعیت و درمان ناباروری گفت: تلاش شده جمعیت 
بیشتری از مردم و مراکز درمانی بیشتری زیر پوشش بیمه قرار گیرند.وی با اشاره به تعریف پنج بسته بیمه 
سلامت در راستای ارتقای سطح بیمه همگانی افزود: حمایت مالی و پوشش خدمات ناباروری، روان سازی 
فرایند ارائه خدمات درمان ناباروری، افزایش رضایت مندی، دسترســی عادلانه به خدمات درمان ناباروری و 
کاهش پرداختی ها از جیب مردم از جمله هدف های بسته های تعریف شده بیمه سلامت است.اصغرزاده اضافه 
کرد: در این راستا با تاسیس مرکز درمان ناباروری لردگان شمار این مراکز در چهارمحال و بختیاری به دو 

مرکز و شمار فوق تخصص زنان و زایمان در بحث ناباروری نیز از یک به سه نفر افزایش پیدا کرده است.
مدیرکل بیمه سلامت چهارمحال و بختیاری با اشاره به نشان دار کردن زوجین نابارور برای دریافت خدمات 
درمانی گفت: تاکنون هزار و ۵۸۱ نفر در استان نشان دار و از خدمات و درمان های ناباروری بهره مند هستند.

وی، صدور بیمه نامه برای زوجین نابارور فاقد هرگونه پوشش بیمه پایه با انجام آزمون وسع، عقد قرارداد 
با مراکز ناباوری مرکز حضرت زهرا )س( شهرکرد و مرکز لردگان، ارائه خدمات دارویی و پاراکلینکی ۱۰۰ 
درصد برای زایمان طبیعی و ۹۰ درصد در زایمان ســزارین را از خدمات ارائه شــده از سوی بیمه سلامت 

برای درمان های باروری و ناباروری عنوان کرد.
اصغرزاده بر ضرورت تامین هزینه ها در بخش درمان ناباروری برای شخص ثالث مانند رحم اجاره ای و جنین 
اهدایی که در زمان حاضر جزء تعهدات بیمه ای نیستند با هدف کاهش پرداختی از جیب مردم تاکید کرد.

وی ادامه داد: با تصویب قانون جوانی جمعیت از ســال ۱۴۰۰ شــمار پرونده های درمان ناباروری از ۸ به 
۳۶ پرونده در ســال ۱۴۰۲ افزایش یافته است.اصغرزاده افزود: پارسال بابت ۴۷۶ مورد بار مراجعه به مرکز 
ناباروری حضرت زهرا )س( ۱۴ میلیارد ریال و بابت پرونده هایی که افراد به خارج از استان مراجعه کرده اند 
نیز یک میلیارد و ۱۶۰ میلیون ریال پرداخت شده است.وی گفت: بیمه سلامت بابت درمان های ناباروری و 

باروری در استان ۵۵۶ میلیارد ریال پرداخت کرده است.

کرمانشــاه مدیر کل آموزش و پرورش کرمانشــاه گفت: به دنبال ترویج شیوه های 
زندگی سالم در بین دانش آموزان هستیم. 

سلمان محمدی، امروز)۲۳ اردیبهشت( در اختتامیه سیزدهمین جشنواره نوجوان 
سالم که در اردوگاه شهید باهنر کرمانشاه برگزار شد، هدف از برگزاری جشنواره نوجوان 
سالم را ترویج شیوه های زندگی سالم در بین دانش آموزان عنوان و ابراز امیدواری کرد: 
برگزاری جشنواره های از این دست بتواند نقش مهمی در زمینه پیشگیری از آسیب 

های اجتماعی بین دانش آموزان داشته باشد.
وی افزود: گســترش نهضت فرهنگی پیشــگیری از اعتیــاد، رفتارهای پرخطر و 
آسیب های اجتماعی، شناسایی الگوهای موفق آموزش پیشگیری  مراقبت به کودکان 

 مدیر کل آموزش و پرورش استان کرمانشاه  با بیان اینکه جشنواره نوجوان سالم با و نوجوانان و... از دیگر اهداف برگزاری جشنواره نوجوان سالم است.

موضوعات شیوه های زندگی سالم و پیشگیری از رفتارهای پرخطر برگزار شده، افزود: 
پیشگیری از گرایش به دخانیات، پیشگیری از گرایش به سوء مصرف مواد و پیشگیری 

از گرایش به خشونت محورهای برگزاری این جشنواره بود.
محمدی ادامه داد: جشنواره نوجوان سالم در بخش های مختلفی شامل خلاقیت 
های دانش آموزی شامل ایده پردازی، مقاله نویسی، نقاشی، روزنامه نگاری، عکس، فیلم 

کوتاه، نرم افزار و چندرسانه ای و تئاتر و نمایش برگزار شده است.
وی با بیان اینکه ۷۶۲۹ نفر در مرحله اســتانی جشــنواره نوجوان سالم  در استان 
شرکت کرده بودند، گفت: برترین های مرحله استانی راهی مرحله کشوری خواهند شد.

در پایان از برگزیدگان مرحله اســتانی جشــنواره نوجوان سالم استان کرمانشاه 
تجلیل شد.

کرمانشــاه دومین رویداد بزرگ مردمی اشتغال استان کرمانشاه با حضور استاندار، 
جمعی از مدیران اقتصادی، دانشگاهیان و مراکز کاریابی و مشاوره شغلی، در دانشگاه 

رازی کرمانشاه برگزار شد. 
محمدنبی احمدی رئیس دانشــگاه رازی کرمانشــاه در این رویداد که امروز )۲۳ 
اردیبهشت( برگزار شد، از نرخ بالای بیکاری در کرمانشاه یاد کرد که با وجود ظرفیت های 
متعددی که در بخش کشاورزی، صنعت، معدن و ... داریم قابل پذیریش نیست و گفت: 

برای کاهش نرخ بیکاری نیازمند کار فوری و ویژه هستیم.
وی آنچــه که بــه بیکاری کرمانشــاه خصوصــا بیــکاری فارغ التحصیلان دامن 
 می زنــد را نداشــتن مهارت کافی دانســت و اظهار کــرد: اگر نیــروی کار مهارت 
نداشــته باشد، حتی اگر چندین پتروشیمی و پالایشــگاه دیگر هم در استان داشته 
باشیم نمی تواند بر گلوگاه های اصلی مشاغل سوار شود و ناچار می شود سراغ مشاغلی 

مانند نگهبانی و... برود.
به گفته رئیس دانشــگاه رازی، چنانچه نیروی کار ماهر باشد، نه تنها در کرمانشاه 

بلکه در استان های دیگر نیز برای او تقاضای کار وجود دارد.

احمدی از اهمیت مهارت آموزی یاد کرد که دانشگاه رازی در این زمینه اقدامات 
سازنده ای انجام داده و افزود: سال گذشته رتبه سوم مهارت آموزی را در کشور کسب 

کردیم و با اقداماتی که انجام شده انتظار داریم امسال در جایگاه اول باشیم.
وی یکی از راهکارهای مهمی که می تواند به تقویت مهارت فارغ التحصیلان دانشگاهی 
کمک کند را طرح بورسیه شغلی در صنایع اعلام کرد و از بنگاه های تولیدی خواست 

از این طرح استقبال کنند.
به گفته رئیس دانشگاه رازی، در قالب این طرح دانشجویان ۴۰ واحد را متناسب 
با واحد صنعتی که بورســیه شــده اند می گذرانند و این امر نه تنها به مهارت آموزی 
دانشجویان کمک می کند، بلکه برای استفاده از ظرفیت علم در بخش تولید نیز بسیار 

اثرگذار است.
در ادامه این رویداد تعدادی از دانشــجویان نیز به بیان دغدغه های شــغلی خود 

پرداختند.

تولید صادرات محور برنامه دولت سیزدهم
کریم حسن پور|   عضو اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی شایعه گران شدن قیمت گوشت مرغ را تکذیب کرد و گفت: جوجه ریزی طبق روال در حال 
انجام است و هیچ افزایش قیمتی در بحث قیمت مرغ نخواهیم داشت؛ زیرا تولید بیش از نیاز بازار است. درباره برخی شایعات مبنی بر گران شدن قیمت 

مرغ به علت صادرات، اظهارداشت: اکنون بازار گوشت مرغ تحت کنترل است و جوجه ریزی ماهانه بین ۱۴۵ تا ۱۵۰ میلیون قطعه در حال انجام است.

   پایان عملیات لایروبی رودخانه سید میرزا

 ســید محمــد جواد عرفــان فر / یــزد ؛ مدیر 
رودخانه ها و سواحل شرکت سهامی آب منطقه ای 
یزد از پایان عملیات لایروبی رودخانه سید میرزای 
شهر یزد خبر داد.به گزارش روابط عمومی شرکت 
ســهامی آب منطقه ای یزد، ناصر کامیارفرد مدیر 
رودخانه ها و ســواحل این شرکت گفت: عملیات 
لایروبی رودخانه سید میرزای شهر یزد به به طول 
بیش از ۵۰۰ متر به پایان رســید.وی با بیان اینکه 
حجم عملیات لایروبی این رودخانه ۳ هزار و ۴۶ متر 
مکعب بوده است، افزود: هدف از لایروبی رودخانه 
 ســید میرزا ســاماندهی کانال هدایت رواناب در

 مواجهه با سیل است.

  تشــریح پویش همیار بــا انرژی ،برق 
هرمزگان پیشتاز در اجرای پویش

به منظور فرهنگ سازی مصرف بهینه برق و انرژی 
بین عموم مردم برای گــروه های مختلف جامعه 
بعنوان گروههای مروجین مصرف بهینه ،  برنامه ها 
و پویشــهایی در نظر گرفته شده است یکی از این 

پویش ها همیار با انرژی است.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع برق استان 
هرمزگان ، این پویش با هدف اســتفاده از ظرفیت 
دانش آموزی کشــور جهت مدیریت مصرف بهینه 
برق از تاریخ ۱۵ اردیبهشــت تا ۳۱ شهریور ۱۴۰۳ 
طراحی شده است.در این دوره زمانی دانش آموزان 
به مدت ۲۱ هفته موظف هستند نسبت به کاهش 
۱۵ درصدی مصرف برق خانواده های خود را تشویق 
نمایند. در همین راستا به ازای هر مدرسه نمایندگانی 
از مدرسه معرفی خواهند شد.این دو نماینده موظف 
هســتند دانش آموزان را نسبت به جزئیات پویش 
آگاه نموده و آنها را برای مشارکت در پویش تشویق 
نمایند. بستر برگزاری پویش اپلیکیشن »با انرژی 
» میباشــد و جهت اطلاع رسانی به دانش آموزان 
و مدارس از اپلیکیشــن » شــاد » استفاده خواهد 
شد.دانش آموز از طریق اپلیکیشن شاد میتواند وارد 
پویش شــده و حساب کاربری خود را ایجاد نماید. 
این حساب کاربری بر اساس اطلاعات دریافتی از شاد 
ایجاد خواهد شد ، پس از ایجاد حساب کاربری کارت 
دیجیتالی تحت عنوان کارت همیار با انرژی دریافت 
خواهد کر ، د این کارت شامل ۵ ستاره بوده که با 
فعالیت دانش آموز این ستاره ها فعال خواهند شد.

در حســاب کاربری ایجاد شــده دانش آموزان 
میتواننــد شناســه و مصرف بــرق هفتگی خود 
را ثبــت نماینــد. بعــلاوه فعالیتهــای متنوعی 
 بــرای دانــش آمــوزان تعریــف شــده اســت 
کــه بــه ازای مشــارکت در این فعالیتهــا امتیاز 
دریافت میکنند.کســب هر ۱۰۰ امتیاز یک ستاره 
از ۵ ســتاره کارت همیــاری دانش آمــوز را فعال 
خواهد کرد. بطور کلی تعداد ســتاره های دریافتی 
دانــش آموزان کاهــش مصــرف خانوارهای آنها 
 و تعــداد دانش آموزان مشــارکت کننــده از هر

 مدرسه در طرح مبنای قرعه کشی و دریافت هدیه 
خواهد بود.همچنین دو نماینده از هر مدرسه مدیران  
و  معاونان در پویش نیز در ازای میزان مشــارکت 
دانش آموزان مدرسه محل خدمت در کمپین وارد 

شده و مشمول قرعه کشی خواهند شد.

پس از اجرای تعمیرات میان دوره ای
واحد 3۱۵ مگاواتی نیروگاه رامین اهواز به 

شبکه سراسری برق کشور متصل شد
محسن حافظی مدیر عامل نیروگاه رامین اهواز 
با اعلام این خبر گفت: واحد ۳۱۵ مگاواتی شماره 
۶ این نیروگاه که جهت تعمیرات میان دوره ای از 
مدار تولید سراسری برق خارج شده بود پس از رفع 
مشکلات فنی و تعمیرات تخصصی مجدد وارد مدار 
شبکه سراسری برق کشور گردید. وی تعویض ۴۸۰ 
عدد پاکت ایرهیتر لایه سرد ، اسیدشویی کندانسور 
و رفع نشــتی بخار در اسپری خانه این واحد را از 
مهمترین اقدامــات این پروژه عنوان نمود.حافظی 
در ادامه با اشــاره به آغاز زودهنگام فصل گرما در 
خوزستان و نیاز مردم و صنایع به انرژی برق گفت : 
هم اکنون واحد ششم نیروگاه رامین در مدار تولید 
شبکه سراسری برق کشور قرار دارد و در حال برق 
رسانی به هموطنان و مراکز صنعتی می باشد. لازم 
بذکر اســت نیروگاه رامین اهواز با ۶ واحد تولیدی 
بزرگترین نیروگاه بخاری کشور است و نقش مهمی 
در تامین برق مورد نیاز مردم و پشتیبانی از شبکه 

سراسری برق کشور ایفا می کند.

مدیرکل آموزش و پرورش کرمانشاه:

عضو اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی افزود: ممکن است گاهی به دلیل 
مناسبت ها یا شرایط فصلی تغییرات جزئی در تولید داشته باشیم، اما در کل برنامه 
ریزی برای تامین کامل نیاز داخل را در دستور کار داریم تا جایی که ذخایر داخلی 

به خوبی تامین شده است.
وی با بیان اینکه بتوانیم از ظرفیت های داخلی حداکثر استفاده را داشته باشیم، 
تامین گوشت مرغ داخل کشور را در دستور کار داریم، گفت: اخیرا با عرضه زیاد 
مرغ نسبت به تقاضا روبرو شده ایم که بخشی از مازاد تولید باید صادرات شود؛ زیرا 
اگر این مسیر ادامه پیدا می کرد مرغداران ما متضرر و از دور تولید خارج می شدند.

  مازاد نیاز بازار صادر می شود
کمالی بیان کرد: به طور مجدد با یک حرکت سینوسی روبرو می شدیم به طوری 
که امروز مرغ ارزان می شد، اما به دلیل کاهش تولید و عرضه دوباره دو ماه دیگر 
قیمت مرغ به شدت افزایش می یافت. برای اینکه بتوانیم وضعیت بازار را کنترل 
کنیم، بخشی از مرغ مازاد را به عنوان ذخایر به شرکت پشتیبانی امور دام دادیم و 

بخشی دیگر از مازاد تولید صادر شد.
عضو اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی ادامه داد: اکنون مرغداران در حال 
ضرر و زیان هستند، یعنی نسبت به هزینه های تولید، قیمت عرضه گوشت مرغ 
پایین تر است؛ به طوری که قیمت مصوب هر کیلوگرم مرغ زنده ۵۸ هزار تومان 
است، اما اکنون به دلیل مازاد تولید قیمت مرغ زنده به طور متوسط بین ۵۲ تا ۵۷ 
هزار تومان به فروش می رود.وی گت: اکنون مرغی که در بازار و و میادین توزیع 
می شود به اندازه کافی است و هیچ کمبودی نداریم که بخواهیم شایعه گران شدن 

را مطرح کنیم تا مسیری که به خوبی در آن قرار گرفته ایم دوباره متلاطم شود.
کمالی با تاکید بر اینکه بخشــی از مرغ مازاد برای تقویت ذخایر به شــرکت 
پشــتیبانی امور دام کشور فروخته شده است، گفت: قرار بود هر کیلوگرم مرغ با 
قیمت ۸۷ هزار و ۵۰۰ تومان از تولیدکنندگان خریداری شــود، البته این شرکت 

هم به دلیل تامین اعتبار، پرداخت هایش با تاخیر روبرو شده است.

  صادرات ۴ هزار تن گوشت مرغ در سال جاری
عضو اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی اضافه کرد: صادرات ما از ابتدای 
سال تا کنون حدود ۴ هزار تن بوده که به طور عمده بازار صادراتی ما عراق است.

وی تاکید کرد: اکنون برنامه تولید صادرات محور را داریم و وزارت جهاد کشاورزی 
از ما خواسته است که با تامین نیاز داخل و بخشی برای صادرات داشته باشیم که 

این امر پایداری تولید را به همراه خواهد داشت.
کمالی تصریح کرد: قیمت های ما باید حمایتی باشد، وگرنه بازار عرضه و تقاضا 

قیمت ها را تعیین می کند. تلاش داریم در حد تقاضای بازار تولید داشته باشیم.
عضو اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی گفت: صــادرات در کنار تولید و 
مصرف داخلی سوپاپ اطمینان اســت، برای اینکه به هر حال بازار داخلی دچار 

نوسان شدید نشود.
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مرجعیت علمی اهل بیت 
در کلام علمای جهان 
اسلام دیده می شود

حجت الاسلام دیلم گفت: تاسی از سنت و سیره پیامبر اکرم )ص( با محبت به اهل بیت )ع( میسر خواهد شد.
مومنی : خبرنگار گلستان-  به گزارش روابط عمومی مرکز اسلامی گلستان، حجت الاسلام نورعلی دیلم در نشست نخبگانی قزل امام در دانشگاه پیام نور گنبدکاووس ضمن تبریک دهه 

کرامت گفت: دوستی و محبت اهل بیت پیامبر اکرم )ص(، موجب اتحاد امت اسلامی است.
وی افزود: وحدت و همبستگی که قرآن کریم بر آن تاکید و سنت پیامبر )ص( بر آن استوار است، با محبت اهل بیت )ع( میسر خواهد بود.

رئیس مرکز اسلامی گلستان با تاکید براینکه، محبت به اهل بیت )ع(، جزو لاینفک واجبات مسلمین جهان قطعی و پذیرفته شده است، افزود: همه مسلمین جهان اهل محبت و مودت 
به اهل بیت پیامبر اکرم )ص( هستند.حجت الاسلام دیلم تصریح کرد: وظیفه امروز ما علما و روحانیون، افزایش محبت و مودت و تقویت راه هایی است که موجب افزایش این محبت شود تا 

زندگی مردم رنگ و بوی معارف فرزندان پیامبر )ص( و اهل بیت )ع( را بگیرد.

المیار قربانی       |       وزیر نیرو گفت:  نقشه جامع آب کشور که شامل برنامه ۲۰ ساله کشور برای تامین آب در بخش های مختلف می شود، به 
تصویب شورای عالی آب رسیده است.

   سه پروژه شاخص شهرداری مزین بنام سه 
شهید مدافع حرم

یــد  د ز با ر  د عبــاس  ر بند ر  ا د شــهر
 از ســه پــروژه فعال در ســطح شــهر بندرعباس 
 عنوان کرد: دو تقاطع غیر همسطح و یک پل به عنوان

 پروژه های شــاخص شهر بنام شهدای مدافع حرم 
خلیل تختی نژاد،رضا زارعی و عبدالحمید سالاری 
نامگذاری می شــوند.به گزارش مدیریت ارتباطات 
و امور بیــن الملل شــهرداری بندرعباس مهدی 
نوبانــی در بازدیدی که با همراهی رییس و اعضای 
 شــورای اسلامی شــهر بندرعباس از سه پروژه ی

 فعال شهر داشتند افزود: با تلاش و کوشش نیروهای 
خدوم شهرداری و حمایت شورای شهر به زودی شاهد 
تکمیل و بهره برداری یکی از این سه پروژه خواهیم 
بود و عملیات تکمیلی دو تقاطع غیر همسطح دیگر 
با شتاب و سرعت عمل بیشتری پیش خواهد رفت.

شهردار بندرعباس بیان داشت:اهمیت و ضرورت بهره 
برداری از پروژه های در دست اقدام در شهر بندرعباس 
به عنوان بندر شاخص اقتصادی و تجاری کشور بسیار 
مهم است چرا که توسعه شهر باید در همه ابعاد به طور 
متوازن  پیشرفت شهر را ترسیم کند.نوبانی گفت:توجه 
به زیر ســاخت های شهر بندرعباس ،توسعه راه ها 
معابر ،بازگشایی ها، پیاده رو سازی ،تکمیل پیست 
دوچرخه سواری و سایر پروژه ها عمرانی شهر در حال 
حاضر در وضعیت مطلوبی می باشند و دغدغه شورای 
اسلامی شهر و مجموعه شهرداری سرعت بخشیدن 
به عملیات تکمیلی پروژه های شــهری می باشد.

مهدی نوبانی اظهار داشت : دو تقاطع غیر همسطح 
 و یک پل به شاخص شهر بنام شهدای مدافع حرم

 خلیل تختی نژاد ،رضا زارعی و عبدالحمید سالاری 
نامگذاری می شوند.

 نرخ گاز خوراک پتروشیمی ها اعلام شد
معاونت نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس 
و اوراق بهادار، جزئیات نرخ گاز خوراک پتروشیمی ها 
بر حسب چهار هاب منطقه ای در اسفند ماه ۱۴۰۲ 
را اعلام کرد. اطلاعات منتشر شده از سوی معاونت 
نظارت بر بورس ها و ناشــران سازمان بورس و اوراق 
بهادار در خصوص نرخ گاز خوراک پتروشــیمی ها 
بر حســب چهار هــاب منطقه ای در اســفند ماه 
۱۴۰۲منتشر شد.»قیمت گاز طبیعی در بازار تعیین 
شده« از میانگین ماه قبل قیمت صادراتی گاز طبیعی 
ایران بیشتر نشود.قیمت خوراک واحدهای متانولی 
مشروط به تسویه ماهانه، معادل ۹۵ درصد نرخ پایه 

تعیین شود.

 در حوزه آب، نقشه 
جامع آب کشور که 

شامل برنامه ۲۰ ساله 
کشور برای تامین آب 
در بخش های مختلف 

می شود، به تصویب 
شورای عالی آب رسیده 
است و به عنوان سندی 
راهبردی برای مدیریت 

آب به شمار می رود.
وی تصریح کرد: 

همچنین در بخش برق 
نیز یک سند جامع ۲۰ 

ساله به تایید متخصصان 
رسیده است و مورد 
بازدید رهبر معظم 

انقلاب نیز قرار گرفته 
است.

تصویب نقشه جامع آب کشور در شورای عالی آب

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/02/26
شماره : 1637

به گزارش از وزارت نیرو ، »علی اکبر محرابیان« امروز )سه شنبه( در همایش سراسری مدیران ارشد وزارت نیرو و مدیران آب 
و برق سراسر کشور، با تبریک دهه کرامت گفت: با همت و تلاش همه مدیران و کارکنان صنعت آب و برق کشور، خدمت  رسانی 

خوبی در پیشبرد و بهره برداری از پروژه ها با تعیین اهداف و استراتژی ها انجام شد.
وی، آب و برق را ۲ عنصر حیاتی و اساسی توسعه و پیشرفت کشور دانست و افزود: این عناصر در اشتغال، امنیت و رضایت 
عمومی کشور نقش بی بدیلی دارند.وزیر نیرو یادآور شد: در شرایط حاضر، مدیریت این ۲ عنصر سخت و دشوار به نظر می رسید 
و نیازمند پیش بینی برنامه های عملیاتی بود؛ اما نکته مهم این است که امروز در وزارت نیرو برای توجه به این مهم، صاحب 
یک استراتژی مشخص، معین و برنامه ریزی شده در سه باز زمانی بلندمدت، میان مدت و کوتاه مدت در همه بخش ها هستیم.

  تصویب نقشه جامع آب کشور در شورای عالی آب
محرابیان اظهار داشت: در حوزه آب، نقشه جامع آب کشور که شامل برنامه ۲۰ ساله کشور برای تامین آب در بخش های 

مختلف می شود، به تصویب شورای عالی آب رسیده است و به عنوان سندی راهبردی برای مدیریت آب به شمار می رود.
وی تصریح کرد: همچنین در بخش برق نیز یک سند جامع ۲۰ ساله به تایید متخصصان رسیده است و مورد بازدید رهبر 

معظم انقلاب نیز قرار گرفته است.

  گام بلند برنامه هفتم برای توسعه صنعت آب و برق
وزیر نیرو با بیان اینکه در بازه زمانی میان مدت، صاحب برنامه هفتم هستیم، اظهار داشت: از احکام و اهداف برنامه هفتم توسعه 
به طور قاطعانه دفاع می کنم. هیچ برنامه ای تاکنون چنین گام بلندی را برای توسعه صنعت آب و برق کشور ترسیم نکرده است.

محرابیان در همین زمینه گفت: احکام بسیار ارزشمندی در برنامه هفتم توسعه آماده شده است و با ابلاغ از سوی دولت و 
مجلس شورای اسلامی، آئین نامه های مربوطه تهیه و تصویب خواهد شد.

وی با اشاره به مشخص بودن جزئیات برنامه های عملیاتی و اقدامات در سه سطح سالیانه، ماهانه 
و روزانه طی سه اخیر در وزارت نیرو، اضافه کرد: بر این اساس تقریبا به طور کامل می دانیم که چه 

برنامه هایی را اجرایی و عملیاتی کنیم که دانستن این مساله بسیار ارزشمند است.
به گفته وزیر نیرو، در عین حال که مدیران وزارت نیرو در صحنه و میدان برای تامین آب و برق که 
در اثر حوادث دچار مشکل می شوند حضور دارند، بر استراتژی توسعه در طولانی مدت نیز واقف هستند.

وی با تاکید بر اهمیت تدوین دقیق برنامه ها به صورت منسجم، همگرا و هم افزا در صنعت آب و 
برق، ابراز داشت: امروز در اجزا و بخش های مختلف وزارت نیرو شاهد برقراری همگرایی و هم افزایی 

هستیم که بسیار ارزشمند است.
محرابیان بیان داشــت: نکته مهم این است که اقدامات روزانه، مدیران صنعت آب و برق را تحت 
هر شــرایطی از اهداف بلندمدت دور نکند و همین مساله به صورت برعکس نیز مورد تاکید است. 
همبستگی بین این دو، وزارت نیرو را به سازمانی موثر در توسعه و بالندگی کشور تبدیل کرده است.

وی در ادامه به نام گذاری ســال جاری توسط رهبر معظم انقلاب با عنوان سال »جهش تولید با 
مشــارکت مردم« اشاره کرد و گفت: در شعار ســال  جاری »جهش« مورد تاکید قرار گرفته است؛ 
رشد تولید امری طبیعی است که با مرور زمان رخ می دهد اما جهش تولید مساله دیگری است که 

با برنامه ریزی و اقدامات جهادی میسر می شود.

  صنعت برق در جایگاه دوم رشد صنعتی کشور در سال ۱۴۰۲
وزیر نیرو با بیان اینکه سال گذشته دومین رشد صنعتی کشور مربوط به صنعت برق شد، افزود: 
بسیاری از شرکت های صنعت آب و برق کشور در بطن تولید قرار دارند و محرک رشد سایر بخش های 

صنعت کشور به شمار می روند.
وی یادآور شــد: در بخش آب نیز همین شــرایط برقرار است. نیازهای صنعت آب در گروه های 
مختلف کالا و خدمات توزیع می شــود. گام نخست رشد تولید این است که در تولید صنعت آب و 
برق با مشارکت مردم جهش تولید ایجاد کنیم و فراهم سازی زمینه و بستر لازم برای جهش تولید 

به واسطه خدمات این صنعت دومین موضوعی است که نقش کلیدی دارد.

  اضافه شدن ظرفیت یک میلیارد مترمکعبی آب نامتعارف برای رشد تولید صنایع
محرابیان افزود: امروز با قوانین، مقررات و ظرفیت های کشور محدودیت رشد صنایع برطرف و با 

استفاده از ظرفیت آب های نامتعارف به توسعه صنعت کشور کمک شد.
وزیر نیرو در این زمینه توضیح داد: مجموع تخصیص آب صنعت کشور تا سال گذشته ۲.۷ میلیارد 
مترمکعب بود که با اجرای یک بند قانونی به میزان یک میلیارد مترمکعب تا امروز به این ظرفیت 

افزوده شد و این امکان وجود دارد تا چند برابر به این ظرفیت اضافه شود.
وی بــا بیان اینکه در بخش برق نیز بــا وضع قوانین و مقررات، اقدامات بنیادینی صورت گرفته 
است، اظهار داشت: در همین راستا ظرفیت های سرمایه گذاری صنعت برق را برای توسعه نیروگاه ها 
و بخش صنعت به کار گرفتیم.محرابیان با تاکید بر کاهش مصرف آب و برق در بخش های غیرمولد 
و افزودن آن به بخش مولد کشور در راستای جهش تولید، افزود: این کاهش متوجه بخش تولید و 
رفاه کشور نمی شود بلکه تاکید ما بر کاهش مصرفی است که هیچگونه رفاهی را ایجاد نمی  کند و با 

مدیریت این بخش می توان گام بسیار موثری در جهش تولید کشور برداشت.

 پروژه های اوج بار تابستان باید بر اساس جدول زمان بندی افتتاح شوند
وی بــه پیشــبرد طرح های اولویت دار وزارت نیــرو در حوزه آب، برق و آبفــا پرداخت و گفت: 
مجموع پیشرفت این پروژه ها قابل دفاع است. نکته مورد تاکید این است که پروژه های صنعت آب 
و برق و نیز آب و فاضلاب به ویژه پروژه هایی که برای پیک تابســتان در نظر گرفته شــد، بر اساس 
جدول زمان بندی و در موعد تعیین شده پیش بروند.وزیر نیرو با بیان اینکه پیش بینی می شود دمای 
هوا از هفته آینده با شیب تندی گرم شود، افزود: بر این اساس پروژه های برنامه ریزی شده برای اوج 
زمان مصرف باید به بهره برداری برسد و وارد مدار شوند.محرابیان در این زمینه یادآور شد: بی تردید 
هریک از پروژه هایی که در صنعت آب و برق به بهره برداری می رســد جامعه وسیعی را خوشحال و 
سطح رضایت را ارتقاء می دهد، از جمله این پروژه ها می توان به احداث سدها، شبکه های آبیاری و 
زهکشی، شبکه های آبیاری، خطوط انتقال، تصفیه خانه ها،نیروگاه ها، خطوط فوق توزیع وغیره اشاره 

کرد که باید در برنامه ها احصا شوند.

  برنامه تامین آب سیستان و بلوچستان در سه لایه تعریف شد
وزیر نیرو بیان داشــت: بیش از یک میلیون نفر جمعیت استان سیستان و بلوچستان تصورشان 
این بود که به دلیل کمبود آب در این منطقه به انتها رسیده اند، اما وزارت نیرو در دولت سیزدهم 
برای تامین آب برای مردم این بخش از ســرزمین در ســه لایه برنامه ها و طرح های خود را تعریف 

کرد و با پیشبرد اقدامات جهادی و مدبرانه برگ زرین دیگری را در تامین آب هموطنان ورق زد.
وی گفت: در منطقه سیســتان و بلوچســتان بارش ببارد یا نبارد، از هیرمند آب جاری شود یا 
نشود، زندگی و معیشت و آب شرب مردم سیستان و بلوچستان نجات یافت. امروز در آستانه افتتاح 
طرح های آبرسانی به این منطقه هستیم و پیشرفت این مساله مردم این خطه از سرزمین را بسیار 

خوشحال و امیدوار کرده است.
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وزیر جهادکشــاورزی گفت: انجام طرح  های آبخیزداری، آبخوان  داری و طرح  های زودبازده آب و خاک یکی از مهمترین پایه های امنیت غذایی اســت که می تواند ۵۰ میلیارد مترمکعب آب را برای بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی فراهم سازد.

به گزارش از وزارت جهادکشاورزی  ، محمدعلی نیکبخت در گردهمایی مدیران حوزه ریاست سازمان جهاد کشاورزی استان  ها با بیان اینکه جهش تولید در محصولات کشاورزی منوط بر حفظ منابع آب و 
خاک است افزود: اولویت اساسی وزارت جهادکشاورزی بسترسازی برای ایجاد امنیت غذایی، معیشت و سفره مردم است که امروز اهمیت آن کمتر از امنیت نظامی نیست.

وزیر جهاد کشاورزی اظهارداشت: تغییر اقلیم غیرقابل اجتناب است، اما طرح های آبخیزداری و آبخوان داری موجود، در بارندگی های اخیر حدود ۱۷ میلیارد مترمکعب آب را در آبخیزها ذخیره کرده است.
نیکبخت با اشاره به این که در کشور ۱۳۰ میلیون هکتار استعداد انجام طرح های آبخیزداری و آبخوان داری وجود دارد، گفت: اجرای این طرح ها تاکنون تنها در گستره ۴۰ میلیون هکتار انجام شده است و 

هنوز برای ۹۰ میلیون هکتار فرصت داریم که برای ۲۰ میلیون هکتار از آن مطالعه شده و آماده اجرا است.

امکان ذخیره سازی ۵۰ 
میلیارد مترمکعب آب در 

بستر آبخیزداری کشور

بخش کشاورزی تامین 
کننده امنیت غذایی 

کشور است بنابراین اگر 
دو استان کشور در بحث 

قاچاق سوخت مشکل 
داشته اند باید برای آن 

دو استان محاسبه و 
کاهش سهمیه داشته 

باشیم نه اینکه این 
موضوع شامل تمامی 

کشاورزان کشور شود.

سارا ابراهیم نژاد |   رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی از کاهش ۴۰۰ لیتری سهمیه گازوئیل ماشین آلات کشاورزی در سالجاری خبرداد و گفت: 
مکانیزاسیون کشاورزی همانند سایر بخش ها نیازمند اختصاص کارت سوخت و سهمیه مناسب است.

6
ایران زمین  

   کاهش ۶.۳ درصدی تــورم نقطه به نقطه 
قیمت تولیدکننده زراعــت و دامداری در 

اسفند ۱۴۰۲

 مرکز آمار ایران اعلام کرد: تورم نقطه به نقطه قیمت 
تولیدکننده بخش زراعت، باغداری و دامداری سنتی 
در اســفند ماه ۱۴۰۲ به ۴۱.۹ درصد رسیده که در 
مقایسه با ماه قبل از آن )بهمن ماه ۱۴۰۲( ۶.۳ واحد 

درصد کاهش داشته  است.
 مرکــز آمار ایــران اعــلام کرد: شــاخص قیمت 
تولیدکننده بخــش زراعت، باغــداری و دامداری 
سنتی در اسفند ماه سال گذشــته ۱۳۷۵.۷ است 
که نسبت به ماه مشابه سال قبل از آن )تورم نقطه 
به نقطه( به ۴۱.۹ درصد رســیده است. در این ماه 
شاخص دوازده ماهه منتهی اسفند ۱۴۰۲ نسبت 
به شاخص دوره مشابه ســال قبل از آن رشد ۳۸.۱ 

درصدی داشته است.
درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
زراعت، باغداری و دامداری ســنتی نســبت به ماه 
مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۱.۹ درصد 
اســت که در مقایســه با بهمن ماه ۱۴۰۲ ) ۴۸.۲ 

درصد(، ۶.۳ واحد درصد کاهش داشته  است.
در در اســفند ماه ۱۴۰۲، بیشــترین تورم نقطه به 
نقطه با ۸۰.۷ درصد مربوط به گــروه "پرورش گاو 
و گوساله ســنتی" و کم ترین تورم نقطه به نقطه با 
۶.۰ درصد مربوط به گروه "ســبزیجات و حبوبات" 
می باشد؛ همچنین در این ماه گروه »غلات« با تورم 

۶.۰- درصدی روبرو بوده  است.
درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
زراعت، باغداری و دامداری سنتی در دوازده منتهی 
به اسفند ۱۴۰۲ نسبت به دوره مشابه سال قبل ۳۸.۱ 
درصد است که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل 
)۳۹.۲ درصد(، ۱.۱ واحد درصد کاهش داشته  است.

در این ماه بیشترین تورم ســالانه مربوط به گروه 
پرورش گوســفند و بره ســنتی با ۱۳۰.۵ درصد و 
کمترین تورم سالانه مربوطه به گروه غلات با ۹.۳ 

درصد است.

مکانیزاسیون کشاورزی نیازمند کارت سوخت

 کریم ذوالفقاری در نشست خبری خود در پاسخ به ایرنا درباره سوخت رسانی ماشین آلات کشاورزی توضیح داد: در بحث تامین سوخت ماشین 
آلات کشاورزی یعنی تراکتور و کمباین و چاپر )دستگاه بسته بندی علوفه و ذرت( همیشه کشاورزان ما مشکل دارند و انجام آن دارای یک پروسه 

طولانی است.
رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی اظهارداشت: کشاورز ما برای دریافت سوخت هر ۳ ماه یکبار به تاییدیه در سامانه صدف بسته 
به نوع تراکتور و میزان اراضی نیاز دارد و بعد از آن کشاورز باید به شرکت پالاش و پخش فرآورده های نفتی مراجعه کرده و به طور مجدد همین 
پروسه را تکرار کند. به طور مثال وزارت جهاد کشاورزی ۱۵۰۰ لیتر سوخت را برای تراکتور کشاورز تایید می کند اما در شرکت پالایش این میزان به 

۹۰۰ لیتر کاهش می یابد، این در حالیست که در وزارت جهاد کشاورزی حداقل میزان سوخت در نظر گرفته شده است.
وی اضافه کرد: پیامک برای کشاورز می رود که درخواست شما برای ۱۵۰۰ لیتر ثبت شده که ۹۰۰ لیتر آن مورد تایید قرار گرفته است، بنابراین 

کشاورز ما هر سه ماه یک بار باید این پروسه طولانی را در جهاد کشاورزی و شرکت پالایش و پخش طی کند.
وی تصریح کرد: کشاورز پس از مراجعه به جایگاه، مبلغ ۹۰۰ لیتر گازوئیل را می پردازد و بعد جایگاه دار اطلاع می دهد که اکنون تانکر گازوئیل 
۹۰۰ لیتری ندارد و باید دو ماه دیگر مراجعه کنند. در غیر اینصورت می تواند تانکر ۶۳۰ لیتری خریداری کند که در این شرایط هم مبلغ و هم حواله 
کشاورز از بین می رود.ذوالفقاری بر این باور است که موتور سیکلت سی جی ۱۲۵ حدود ۶۰ میلیون تومان قیمت دارد که کارت سوخت دارد اما 
ماشین آلات کشاورزی ما کارت سوخت ندارد. این در حالی است که کشاورزی شغل پر ریسک و کم در آمدی است و کشاورز نباید برای استارت 

تراکتور خود را اینگونه مشکلات روبه رو شود.
وی به مشکلات دیگری در این زمینه اشاره کرد و گفت: معطل ماندن ماشین آلات کشاورزی برای دریافت سوخت معضل دیگر است و حتی 

کشاورز برای دریافت سوخت آزاد نیز دچار چالش و مشکل جدی است که باید برای آن چاره ای اندیشیده شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/26
شماره : 1637

رییس مرکز توســعه مکانیزاسیون و صنایع کشــاورزی افزود: براساس دستورالعمل 
توزیع سوخت ماشین های کشاورزی سال ۱۳۹۲ که توسط وزیر نفت آن زمان ابلاغ شد، 
۱۰ سال این کار انجام می شود اما امسال سهیمه سوخت ۲۲ استان کشور توسط دفتر 
پیشگیری قاچاق فراورده های نفتی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز طی نامه ای به شرکت 

نفت کاهش یافت.
وی اظهار داشت: طی دو ماه اخیر پنج استاندار با ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مکاتبه 

داشته اند تا این مشکل هرچه سریعتر مرتفع شود.
ذوالفقاری گفت: پیش از این سهمیه سوخت گازوئیل بخش کشاورزی ۲.۹ میلیارد لیتر 
بود که امسال این رقم به ۲.۵ میلیارد لیتر رسید یعنی ۴۰۰ میلیون لیتر کاهش یافته است.

وی اضافه کرد: بخش کشاورزی تامین کننده امنیت غذایی کشور است بنابراین اگر 
دو استان کشور در بحث قاچاق سوخت مشکل داشته اند باید برای آن دو استان محاسبه 

و کاهش سهمیه داشته باشیم نه اینکه این موضوع شامل تمامی کشاورزان کشور شود.
رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی سهم بخش کشاورزی از انرژی 
کشور پایین است و افزود: این درحالیست که بخش کشاورزی ۱.۹ درصد گاز ، ۴.۴ درصد 
کل ســوخت مایع و ۱۴ درصد کل برق کشور را مصرف می کند بنابراین مصرف کننده 

عمده ای نیست.
وی اضافه کرد: اکنون جلسات متعددی با کمیسیون کشاورزی مجلس در حال برگزاری 

و پیگیری این موضوع هستیم.
وی طی سالهای گذشته شرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی علت عدم تخصیص 
کارت سوخت برای ماشین آلات کشاورزی همچون تراکتور و کمباین و چاپر را نداشتن پلاک 
گذاری نشده است افزود: اکنون بیش از ۹۸ درصد تراکتورها و بیش از ۹۰ درصد کمباین های 

ما پلاک دارد و این مطالبه جدی جامعه کشاورزی از شرکت پالایش و پخش است.
وی ادامه داد: پیگیر هستیم که تکلیف سوخت ماشین آلات کشاورزی در ماه مشخص 

و در نهایت برای آنها کارت سوخت صادر شود.

  صنایع تبدیلی نیازمند خط اعتباری ۱۰ همتی
رئیس مرکز مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی با بیان اینکه مکانیزه کردن علم مدرن و 
جدیدی است، تصریح کرد: مکانیزاسیون به معنای ورود فناوری نوین به همه زیر بخش های 
کشاورزی و ترویج فنّاوری جدید است.وی گفت: صنایع تبدیلی و تکمیلی هزینه بر است 
و اعتبار زیادی نیاز دارد؛ اما ســودآور است؛ یعنی واحد زیان دهی در این بخش نداریم و 
علت توسعه و ترویج صنایع تکمیلی هم همین است.وی اضافه کرد: اکنون حدود ۳۵۰ 
هزار میلیارد تومان پروژه صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش کشاورزی در دست اجرا است 
که بیش از ۹۰ درصد این عدد توســط سرمایه گذاران بخش خصوصی انجام شده است.

ذوالفقاری بر این باور است که وظیفه بخش مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی رفع موانع از 
سرمایه گذاری و کمک به سرمایه گذاران برای تکمیل پروژه ها است.

  تخصیص کمتر از ۴ درصدی تسهیلات سایر بانک ها به بخش کشاورزی
رئیس مرکز مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی به پرداخت تسهیلات به صنایع تکمیلی 
و تبدیلی اشاره کرد و گفت: ضمن تشکر از اقدامات بانک کشاورزی، از پرداخت تسهیلات 
توسط بانک های دیگر در بخش کشاورزی له ویژه مکانیزاسیون و صنایع تبدیلی گلایه مند 
هستیم؛ زیرا انتظار داریم که ۱۵ درصد از تمام منابع بانک های غیرتخصصی بر اساس قانون 

به بخش کشاورزی اختصاص یابد که این میزان تقریباً کمتر از ۴ درصد است.
وی با بیان اینکه صنایع تکمیلی ضامن امنیت غذایی و سود بیشتر برای کشاورزان و 
در نهایت استمرار تولید است، افزود: یک ماه گذشته در جنوب کرمان با تولید انبوه بیش 
از ۲۰۰ هزار تن گوجه فرنگی روبرو شدیم که رقم قابل توجهی است بنابراین ۱۴ کارخانه 
این محصولات را جذب کردند و باعث کاهش خسارت به کشاورزان و جلوگیری از فساد 

گوجه فرنگی ها شدند.
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روزنامه ایتالیایی ایل مساجرو، خبر داد که مدیران باشگاه آ اس رم بنا به تصمیمی که از پیش اتخاذ کرده اند با پایان قرارداد قرضی سردار آزمون، بند خرید دائمی این ستاره ایرانی را فعال نمی کنند 
تا با پایان مدت قرارداد، شماره ۲۰ تیم ملی با زادگاه ژولیوس سزار وداع کند و برای پیگیری دوباره فوتبال خود به دیار و تیم دیگری کوچ کند. اما در همین ابتدا بهتر است بپرسیم که چرا سردار آزمون 
علی رغم بازی های خوب و اثرگذارش در تیم مورینیو و ده روسی به چنین وضعی دچار شد که سر نخواستنش دعوا باشد؟آزمون در مجموع ۸۰۰ دقیقه برای رُم بازی کرد و به ازای هر ۱۱۱ دقیقه، 
 تأثیرگذاری مستقیمی روی گل های تیمش داشت که باتوجه به حضور گاه و بی گاه این بازیکن در ترکیب اصلی آمار نسبتاً خوبی به نظر می رسید ولی گویا مدیران باشگاه برای ماندن آزمون در این تیم به
 اجماع نرســیدند و مبلغ بالای رضایتنامه نیز در این میان مزید بر علت شــد تا علنا کار آزمون در رُم به خط پایان برســد. در واقع باشــگاه ایتالیایی حاضر نیســت برای ماندن آزمون در 
 پانتئــون رم ۱۲.۵ میلیــون یورو به قهرمان این فصل بوندس لیگا، بایرلورکوزن پرداخت کند و تیم آلمانی هم قصــد ندارد جایی برای حضور دوباره مهاجم ایرانی اش در میان دیگر بازیکنان

 درنظر بگیرد.

 صدرنشینی جلالی در جدول بهترین 
پاسورهای لیگ برتر فوتبال

 مدافع تیم فوتبال استقلال تهران با پاسی که 
روز گذشته برای هم تیمی خود فرستاد بار دیگر 
به صدر جدول بهترین پاسور های لیگ بازگشت.
 تیم  فوتبال استقلال تهران موفق شد در هفته 
بیســت و هفتم لیگ برتر، فولاد خوزستان را با 
نتیجه یک بر صفر شکســت دهد تا آبی ها با ۶۰ 
امتیاز بالاتر از پرسپولیسِ ۵۹ امتیازی در صدر 

جدول قرار بگیرند.
یکــی از بازیکنانی کــه در این فصل نمایش 
بســیار خوبی در اســتقلال داشته و توانسته در 
اکثــر بازی ها به میدان بــرود، ابوالفضل جلالی 
مدافع - وینگر چپ اســتقلال است. این بازیکن 
روز گذشته نیز توانست زمینه ساز گل پیروزی 
بخش تیمش شود و با پاسی که به ایمان سلیمی 
داد باعث شد تا استقلال ۳ امتیاز این دیدار خانگی 

را به دست آورد.
جلالــی در این فصل با »ریکاردو آلوز« برای 
رســیدن به عنوان بهترین پاســور لیگ برتر در 
رقابــت قرار دارد و در حالــی که وینگر تراکتور 
در این هفته موفق نشــد پاس گلی را برای هم 
تیمی های خود فراهم کند، جلالی از فرصت به 
دست آمده نهایت استفاده را برد و بار دیگر خود 
را به صدر جدول بهترین پاسورهای لیگ رساند.

  وعده پاداش ویژه مدیران نساجی برای 
غلبه بر استقلال

مدیران باشــگاه نساجی برای افزایش روحیه 
بازیکنان این تیم در مصاف با اســتقلال تهران 
و کســب امتیاز کامل از این تیم، پاداش ویژه ای 
را برای آنهــا در نظر گرفته اند. تیم های فوتبال 
نساجی و استقلال خوزستان روز گذشته دوشنبه 
۲۴ اردیبهشت و در هفته بیست و هفتم لیگ برتر 
به مصاف هم رفتند که این بازی در پایان با برتری 
۴ بر یک به سود نساجی به پایان رسید تا در ۳ 
هفته مانده به پایان رقابت های لیگ برتر این تیم 
با ۲۵ امتیاز در مکان سیزدهم جدول قرار گیرد.

تیم نســاجی در هفته بیســت و هشتم و در 
دیداری حســاس میزبان استقلال تهران است و 
مدیران این باشگاه برای افزایش روحیه بازیکنان 
و اعضای تیمشان پاداش ویژه ای را برای آنها در 
نظــر گرفته اند.همچنین بابت پیروزی های اخیر 
هم به زودی پاداشی به حساب بازیکنان نساجی 
واریز خواهد شد تا از این بابت دغدغه ای متوجه 
بازیکنان نشود.تیم های نساجی و استقلال تهران 
روز سه شنبه یکم خرداد از ساعت ۱۹:۴۵ رو در 

روی هم قرار می گیرند. 

 شــرط ســتاره ازبک برای ماندن در 
پرسپولیس

ملی پوش ازبکستانی پرســپولیس با وجود 
درخشش در فصل جاری تنها در یک صورت می 
تواند این تیم را به مقصد باشگاه جدید ترک کند.

 عملکرد مطلوب پرســپولیس در نیم فصل 
دوم در حالی باعث بازگشــت این تیم به کورس 
قهرمانی فصل جاری لیگ برتر شــد که اوسمار 
ویه را هدایت این تیم را با اضافه شدن بازیکنانی 
همچون اوســتون ارونوف، عبدالکریم حســن و 
محمد خدابنــده لو بر عهــده گرفت.بازی های 
تحسین برانگیز ارونوف بازیکن تیم ملی ازبکستان 
با تأثیر مستقیم گلزنی و بازی سازی های او همراه 
شد تا این بازیکن خیلی زود جای خود را در بین 
طرفداران پرســپولیس پیدا کند تا آنها علاقه به 
ادامه حضور او داشــته باشند.ارونوف برای فصل 
آینده نیز با پرســپولیس قرارداد دارد که مبلغ 
آن نیز از قبل تعیین شده است اما در صورتیکه 
باشــگاه نتواند تعهدات مالــی فصل جاری او را 
پرداخت کند می تواند طبق قانون نقل و انتقالاتی 
فیفا با عدم دریافت دستمزد دو ماهه خود از این 
تیم جدا شــود.رضا درویش مدیرعامل باشــگاه 
پرسپولیس نیز با آگاهی از این موضوع تا کنون 
مانع از دیرکرد پرداختی به این بازیکن شده است. 

 جریمه میلیونی برای استقلال
کمیتــه تعیین وضعیت بازیکنــان و مربیان 
فدراسیون فوتبال آرای خود را درباره پرونده های 
مختلف صادر کرد. به نقل از ســایت فدراسیون 
فوتبــال، آرای جدید کمیتــه تعیین وضعیت 
بازیکنان و مربیان منتشــر شد که به شرح زیر 
اســت:در پرونده شکایت امیرحسین شکوری از 
باشگاه اســتقلال تهران، این باشگاه به پرداخت 
مبلغ یــک میلیارد ریال بابت اصل خواســته و 
مبلــغ ۳۸ میلیون و ۱۵۰ هزار ریال بابت هزینه 
دادرســی در حق خواهان محکوم شد.*با توجه 
به شــکایت عقیل شویعی کعبی از باشگاه نفت 
مسجد سلیمان، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۲۱ 
میلیارد و ۹۲۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته 
و مبلغ ۸۳۶ میلیون و ۲۴۸ هزار ریال بابت هزینه 
دادرسی در حق خواهان محکوم شد. همچنین 
کمیته وضعیت نسبت به دعوی خواهان به میزان 
۵ میلیــارد و ۸۰ میلیون قرار رد صادر کرد.*در 
پرونده شــکایت نظام ســلطان آرانی از باشگاه 
اســتقلال تهران، این باشــگاه به پرداخت مبلغ 
۴۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۱۵ 
میلیون و ۲۶۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 

حق خواهان محکوم گردید. 

پای دانه درشت های فوتبال به پرونده مبارزه با فساد
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علی مظفری     |     ماجرای فساد گسترده در فوتبال و عزم ارکان قضایی برای مبارزه با این جریان، تبدیل به سوژه مهم این روزهای فوتبال ایران 
شده است.
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تمام حالت های 3 هفته آخر؛ شانس استقلال بیشتر است یا پرسپولیس؟

باختم به بازیکن ۱۹ ساله فنی نبود/ المپیک رویایی بود که پرید

 با توقف ســپاهان و پیروزی پرســپولیس و استقلال در این هفته تنها دو قطب 
سنتی پایتخت شانس قهرمانی در این فصل را خواهند داشت. استقلال و پرسپولیس 
رقابت شانه به شانه ای دارند و این کورس نفس گیر احتمالاً تا هفته آخر ادامه خواهد 
داشت. ۶ بازی سرنوشت قهرمان لیگ را مشخص می کند که در مجموع 7۲۹ حالت 
در این بازی ها ممکن اســت اتفاق بیفتد. در این گزارش تعداد حالتی که در آن هر 

تیم قهرمان می شود بررسی شده است.

 جام چگونه آبی خواهد شد؟
به گزارش فوتبال ۳۶۰، سرنوشــت قهرمانی این فصل در دســت شاگردان جواد 
نکونام است. استقلال در صورت پیروزی در هر ۳ دیدار خود هر اتفاقی در بازی های 

پرسپولیس بیفتد، قهرمان خواهد شد. 
اســتقلال اگر در یکی از ۳ بازی پیش رو مســاوی کند و در ۲ بازی دیگر برنده 
شود، پرسپولیس برای قهرمانی در هر ۳ بازی باید به پیروزی دست یابد. آبی پوشان 
پایتخت اگر در بیش از یک بازی امتیاز از دست دهند، پرسپولیس امکان لغزش در 

یک بازی را خواهد داشت.

 پیچیده ترین شرایط برای قهرمانی
پرسپولیس برای قهرمانی باید چشم انتظار از دست دادن امتیاز از سوی استقلال 
باشد. ســخت ترین حالت برای تعیین قهرمان برابر شدن امتیاز دو تیم خواهد بود. 
این حالت مثلًا در حالتی اتفاق خواهد افتاد که استقلال در یک بازی بازنده شود و 

پرسپولیس مساوی کند و در بقیه بازی ها برنده شوند.

 براســاس قوانیــن ســازمان لیــگ در ایــن وضعیــت، تفاضــل گل قهرمان 
لیــگ را مشــخص می کنــد کــه پرســپولیس در حــال حاضــر در تفاضل گل 
یــک گل بیشــتر از رقیــب دارد و طبیعتــاً با باخت اســتقلال ایــن اختلاف در 
 تفاضل گل بیشــتر می شــود ولــی به هرحال بــه صورت قطعــی نمی توان گفت

 با برابر شــدن امتیازها قهرمان چه تیمی خواهد شــد ولی در این حالت شــانس 
پرسپولیس بیشتر است.

 6۱ درصد جام آبی 3۹ درصد قرمز
از 7۲۹ حالت ممکن، در ۴۴۸ حالت اســتقلال قهرمان لیگ می شود و در ۲۸۱ 

حالت پرسپولیس قهرمانی خود را تکرار می کند.
 بــا توجــه به این اعــداد فقط از نظر حــالات ریاضی و بــدون در نظر گرفتن 
ســایر پارامترها، اســتقلال به احتمــال ۶۱ درصد فاتــح ایــن دوره از لیگ برتر 
 می شــود. شــاگردان اوســمار ویرا هم ۳۹ درصــد احتمال دارد که بــه قهرمانی

 این دوره برســند. این اعداد نشان می دهد که چه رقابت نزدیکی در هفته های آتی 
در پیش است.

ملی پــوش تنیــس روی میز با تاکید بر اینکه شکســت و حذف زودهنگامش از 
مســابقات معتبر گرند اسمش فنی نبود، نسبت به المپیک و از دست رفتن فرصت 

کسب سهمیه این بازی ها ابراز تاسف کرد.
مسابقات معتبر گرند اسمش عربستان در حالی شنبه گذشته با قهرمانی »وانگ 
چوکین« چینی به پایان رســید که امیرحســین هدایی و نوشاد عالمیان هم در آن 
حضور داشــتند. عالمیان در این رقابت ها با ثبت پیروزی های ارزشــمند تا مرحله 
یک هشتم نهایی پیش رفت اما هدایی در همان دیدار نخست خود شکست خورد و 

حذف زودهنگامی را از این رقابت ها تجربه کرد.
»ادوارد« بازیکن ۱۹ ساله رومانیایی با رنکینگ 7۸ جهان حریف امیرحسین هدایی 
در این دیدار بود. البته هدایی تاکید دارد شکستش مقابل این بازیکن اصلا به مسائل 
فنی مربوط نمی شــود بلکه به خاطر مســائل روحی و روانی به جامانده از انتخابی 
اخیر تیم ملی و از دست رفتن فرصت برای حضور در انتخابی المپیک نتوانست بازی 

نتیجه بخشی داشته باشد.
رقابت های انتخابی تیم ملی برای تعیین نفرات اعزامی به انتخابی المپیک یک ماه 
پیش برگزار شد اما تک سهمیه این مسابقات برای قرار گرفتن کنار نوشاد عالمیانِ 

انتصابی در ترکیب تیم ملی تنیس روی میز، به نیما عالمیان اختصاص پیدا کرد و 
بدین ترتیب امیرحســین هدایی نتوانست مجوز حضور در گزینشی سهمیه انفرادی 
المپیک را به دست بیاورد.این ملی پوش تنیس روی میز گفت: برای المپیک پاریس 
و کســب سهمیه این بازی ها یک برنامه بلند مدت داشتم که دقیقا بعد از المپیک 
توکیو با جدیت آغاز کردم. سه سه سال گذشته را با انگیزه کسب سهمیه المپیک و 

حضور در این بازی ها با قدرت در تمام مسابقات داخلی و بین المللی شرکت کردم. 
نتایج خوبی هم گرفتم مانند مدال تاریخی در بازی های آسیایی هانگژو اما در نهایت 
به هدفم نرســیدم.وی ادامه داد: در انتخابی تیم ملی نتوانستم به عنوان نفر نخست 
انتخاب بشوم به همین دلیل اصلا به ترکیب تیم ملی راه پیدا نکردم که بخواهم در 
گزینشی المپیک شرکت کنم و سهمیه بگیرم. این موضوع و در مجموع اتفاقاتی که 
برای انتخابی تیم ملی با آن مواجه شدم، باعث شد از نظر روحی روانی شرایط آماده 
خود را از دســت بدهم.هدایی خاطرنشــان کرد: فاصله این مسابقات با گرنداسمش 
عربســتان خیلی کوتاه بود طوریکه نتوانستم به اصطلاح خود را از نظر روحی جمع 
کنم و با شرایط روانی خوب وارد مسابقات شوم. از طرفی نمی توانستنم قید حضور 

در گرند اسمش را هم بزنم چون منجر به جریمه می شد.
این ملی پوش تنیس روی میز تصریح کرد: »ادوارد« که در مسابقات گرند اسمش 
به او باختم یک ماه و نیم پیش در مســابقات جهانی کره جنوبی و در دیدار تیمی 
میان ایران و رومانی، مقابل نوشاد عالمیان پیروز شده بود. دلیل شکست من مقابل 
این بازیکن اما مســائل فنی نبود. من به خاطر شــرایط روحی و عدم آمادگی روانی 

مغلوب او شدم.

خوش شانسی والیبال ایران در لیگ ملت ها؟
ملی پوش سابق والیبال معتقد است هرچند تیم ملی فرصت 
کوتاهی برای آماده سازی برای لیگ ملت ها داشت و بدون بازی 
تدارکاتی راهی این مســابقات شــده اســت اما بازیکنان فعلی 
مدت هاست کنار هم بازی می کنند و همین موضوع امتیاز مثبتی 
محسوب می شود. لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۴ از سه شنبه، یکم 
خرداد ۱۴۰۳ در کشورهای برزیل و ترکیه آغاز می شود و دهم تیر 

با معرفی تیم های برتر گروه مردان به پایان می رسد.
این مسابقات آخرین سکوی کسب سهمیه بازی های المپیک 
پاریــس برای تیم ملی والیبال ایران اســت که در پایان مرحله 

مقدماتی بر اساس رنکنیگ، پنج تیم جواز حضور در بازی های المپیک سال ۲۰۲۴ را کسب خواهند کرد.
فرهاد نظری افشار، ملی پوش سابق والیبال ایران در مورد ارزیابی خود از این دوره از رقابت ها به ایسنا گفت: با آمدن آقای 
پائز انتقاداتی وجود داشت اما با صحبت هایی که از بچه ها شنیدم و دو جلسه ای که به تمرین تیم ملی رفتم، شادابی خاصی 
در آنها دیدم. آقای پائز و بچه ها انگیزه خاصی دارند و امیدوارم این موضوع در مسابقات پیش رو به آنها کمک کند. مسابقات 
خیلی سخت است اما امیدوارم اتفاقات خوبی بیفتد و تیم ملی هفته اول را با موفقیت و درخشش پشت سر بگذارد. اگر این 

اتفاق بیفتد فکر می کنم هفته های بعد با اعتماد به نفس بیشتر و روحیه و جنگندگی بهتر پیش برود.
او در مورد حساســیت هفته اول مســابقات بیان کرد: هفته اول برای ایران خیلی مهم است چون فاصله امتیازی رقبا با ما 
خیلی کم اســت. ما نســبت به تیم های دیگر بازی تدارکاتی انجام نداده ایم و کارمان سخت است. ممکن است عدم هماهنگی 
در مسابقات دیده شود. البته امیدوارم این اتفاق پیش نیاید و بچه ها بتوانند با هماهنگی و شناختی که از قبل نسبت به بازی 

همدیگر دارند، بازی های خوبی را به نمایش بگذارند.
 نظری افشار با بیان اینکه والیبال مساله پیچیده و مبهمی ندارد و روحیه در عملکرد بازیکنان خیلی اثرگذار است، تاکید 
کرد: شــاید اکنون بحث روحی، نوع ارتباط ســرمربی با بازیکنان و تهییج آنها در موقعیت های حساس بتواند به ما کمک کند 

وگرنه در این فرصت کوتاه که آقای پائز و سایر بازیکنان به تیم اضافه شده اند، نمی توان کار خاصی انجام داد.
او ادامه داد: بازی های تدارکاتی می توانســت خیلی به ما کمک کند که در این فرصت کوتاه مقدور نبود. البته قرار اســت 
در برزیل دو بازی دوستانه داشته باشیم که امیدوارم تیم ملی به اهداف خود از این بازی ها برسد و بچه ها روحیه جنگندگی 
داشــته باشــند. مردم نسبت به والیبال باهوش هستند و اگر بچه ها بجنگند، حتی اگر همراه با نتیجه هم نباشد، فکر می کنم 
مورد قبولشان خواهد بود.ملی پوش سابق والیبال ایران در مورد لیست تیم ملی در لیگ ملت ها گفت: ظرفیت و پتانسیل تیمی 
والیبال ایران چیز دیگری است و ما با تمام ظرفیت خود نرفته ایم. یکسری از بازیکنان به هر دلیلی نتوانستند تیم را همراهی 
کنند. اگر قرار بود تمام بازیکنان تیم را همراهی کنند شــاید در امتیازاتی به تیم ملی کمک می کردند. با این حال بازیکنان 

فعلی سال هاست کنار هم کار می کنند و این در فرصت کوتاه فعلی امتیاز مثبتی است. 

رسانه ONE FOOTBALL به بهانه آخرین بازی خانگی طارمی
با پورتو، به دوران درخشان او در پرتغال پرداخت.

 مهدی طارمی با انجام آخرین بازی خانگی اش برای پورتو مورد
تمجید هواداران این تیم قرار گرفت و اکنون باید منتظر پیوستنش

به اینتر و فوتبال ایتالیا باشیم.
رسانه ONE FOOTBALL در گزارشی به دوران این بازیکن ایرانی

در پرتغال پرداخت که در زیر می خوانیم:
مهدی طارمی ۲7 ســاله بود که بــرای اولین بار وارد فوتبال 
اروپا شد و توانست اثری محو نشدنی از خود به جای بگذارد و به 
یک نام آشنا در فوتبال اروپا تبدیل شود. یک فصل درخشان در 

باشگاه متوسط ریو آوه و ثبت ۲۱ گل کافی بود تا پورتو متقاعد شود که این گلزن بلند قامت را بخرد و او با بازی زیر نظر سرجیو 
کونسیسائو پیشرفت خوبی کرد. این بازیکن یکی از قدرتمندترین مهاجمان فوتبال باشگاهی در قاره اروپا محسوب می شود و از 

زمان پیوستنش به پورتو در سال ۲۰۲۰، به طور منظم در سطح داخلی و قاره ای برای این تیم گلزنی کرده است.
نقاط قوت طارمی در توانایی او برای بازی به عنوان مهاجم مرکزی چشــمگیر اســت. او از طرف دیگر می تواند در سمت چپ 
خط حمله نیز قرار بگیرد و فضای زیادی برای مهاجمان کناری اش ایجاد کند. این بازیکن به زودی برای پیوستن به اینتر راهی 

ایتالیا خواهد شد و گفته  می شود قرار است با قراردادی دوساله به تیم قهرمان ایتالیا بپیوندد.
طارمی در چهار فصل در تمامی رقابت ها در ۱۸۰ بازی ۹۰ گل به ثمر رســاند و ۴۶ پاس گل داد. این مهاجم که شــکارچی 
محوطه جریمه اســت، در زدن گل های زیبا نیز تبحر داشــت. همان طور که در  لیگ قهرمانان اروپا مقابل چلسی گل زیبایی به 

ثمر رساند که به عنوان زیباترین گل فصل انتخاب شد.
اگرچه طارمی به عنوان یکی از بهترین مهاجمانی که در پنج سال اخیر در پرتغال بازی کرده است، شناخته می شود اما اغلب 
به دلیل تمایلش به فریب داور و پنالتی گرفتن جنجال برانگیز شده است. شیطنت های او گاهی اوقات خنده دار بود و مورد انتقاد 

شدیدی در رسانه ها و تیم های رقیب قرار گرفت.
مهدی طارمی را بیش تر به خاطر قدرت تمام کنندگی و کمک بزرگش به پورتو در دوران سخت به یاد می آورند. نباید فراموش 
کرد که ســطح اســتعداد هم تیمی های طارمی به میزان قابل توجهی کم تر از قبل بود. بازیکنانی چون رادامل فالکائو، هالک و 
جکســون مارتینز در تیمی بازی کردند که ســتاره های زیادی داشت ولی پورتو در یکی دو فصل اخیر بازیکنان خوبی نداشت و 

این روی کار طارمی نیز تاثیرگذار بود. 
مجموع گل های طارمی با پیراهن پورتو، او را پس از ماریو ژاردل )۱۳۸( و جکسون مارتینز )۹۲( در رده سوم فهرست گلزنان 
خارجی تاریخ باشگاه قرار می دهد. مهاجم ایرانی هنوز ممکن است مارتینز کلمبیایی را بگیرد و برای این کار باید دو گل دیگر در 

دو بازی آخر فصل به ثمر برساند )دیدار با براگا خارج از خانه و دیدار با اسپورتینگ در فینال جام حذفی پرتغال(.

توصیف پرتغالی ها از طارمی: شکارچی با شیطنت های خنده دار

سر نخواستن ستاره 
ایرانی دعواست

بعد از مطرح شــدن نام چند مدیر سرشــناس باشگاهی و فدراســیونی و به میان آمدن نام 
چندین ایجنت و دلال و همچنین یکی دو مربی، حالا به نظر می رسد این پرونده با گستردگی 

بیشتری روبه رو باشد.
طبق اطلاعات به دست آمده خبرنگار ایران ورزشی، آنچه تاکنون برملا و با آن برخورد شده، 
بخش کوچکی از پرونده ای بزرگ اســت و در واقع تاکنون فقط نوک قله از کوه یخی که بخش 
زیادی در آن هنوز پنهان مانده، فاش شــده اســت. این ماجراها مربوط به سال ۱۴۰۰ و بعد از 
آن اســت اما استارت جلســات ارکان قضایی با مقامات فدراسیون فوتبال از حدود یک ماه ونیم 
پیش بوده و حالا تبعات و آثار آن مشخص می شود. اما ماجرا فقط به فوتبالی ها ختم نمی شود و 
جریان هایی مرتبط با این پرونده که ظاهراً اصل فعالیتشان در خارج از فوتبال است نیز پایشان 
به این پرونده باز شده است. این بار عزم دستگاه قضایی در کنار حمایت مجلس و جدیت وزارت 
ورزش و جوانان در برخورد با فساد، یک مثلث قدرتمند را تشکیل داده که قرار است تا رسیدن 

به نتیجه دلخواه و ایجاد یک پاکسازی بزرگ در فوتبال، این همکاری ادامه داشته باشد.
نتیجه این همکاری و عزم ارکان قضایی، قانونی و اجرایی، شــاید ایجاد شوک هایی بزرگ در 
فوتبال ایران در هفته ها و ماه های آینده باشد. گفته می شود مقامات فدراسیون فوتبال در جلسات 
درون سازمانی و همچنین جلسات مشترک با ارکان قضایی و اطلاعاتی مرتبط با بررسی این پرونده 
به این نتیجه رسیده اند که با برخی افراد درگیر در پرونده فساد که در فدراسیون یا در بدنه فوتبال 
کشور سمتی دارند، قطع همکاری صورت گیرد تا رأی نهایی پرونده روشن شود. این تئوری وقتی 
تقویت شــد که دیروز شایعه یا خبر غیررسمی استعفای سهیل مهدی مسئول کمیته مسابقات 
سازمان لیگ در برخی رسانه ها مطرح شد که البته همگی تأکید بر »غیررسمی« بودن این خبر 
داشــتند. فدراســیون به این نتیجه رسیده که دست کم تا پایان روند رسیدگی به پرونده، با این 
افراد همکاری نداشــته باشد و در صورت محکوم شــدن آنها، قطع همکاری دائمی شود اما در 
صورت تبرئه شدن امکان بازگشت این مدیران به فوتبال وجود خواهد داشت.آنچه مشخص است، 
این روزها فدراسیون فوتبال و بویژه کمیته اخلاق این فدراسیون، روزهای حساس و پرتنشی را 
پشت سر می گذارند و شاید آنچه که از دل جلسات این روزها و بررسی پرونده ها حاصل می شود، 
پای دانه درشــت های فوتبال را هم به میان بکشد و یک سونامی در فوتبال ایران به راه بیندازد؛ 

سونامی که البته نتیجه اش نه ویرانی، بلکه آبادی و پاکسازی فوتبال است.
 شاید آنچه که از دل جلسات این روزها و بررسی پرونده ها حاصل می شود، پای دانه 

درشت های فوتبال را هم به میان بکشد
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دلار  59.820

یورو 65.300

پوند  75.550

درهم  16.450

لیر  1.820

سکه  تمام  39.800.000

سکه نیم  23.400.000

سکه ربع  15.500.000

سکه یک گرمی  6.700.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

شیائومی دیگری در راه است

شیائومی در حال نزدیک  شدن به ظرفیت کامل اولیه است 
و اکنون در تلاش است تا تولید را برای پاسخگویی به تقاضا 
افزایش دهد. همچنین، غول گوشی های هوشمند شیائومی در 
حال انجام یک حرکت جدید در تسلاست زیرا قصد دارد فروش 
یک شاسی بلند مانند مدل Y را از اوایل سال ۲۰۲۵ آغاز کند.

شرکت شیائومی قصد دارد از اوایل سال ۲۰۲۵ ساخت و 
فروش خودروی اسپرت مشابه مدل Y شرکت تسلا را آغاز کند و 
با تولید اولین خودروی الکتریکی SU۷ خود که قرار است امسال 

به حدود ۱۰۰ هزار دستگاه برسد، توسعه جدیدی را آغاز کند. 
افراد مطلع اظهار کردند که شیائومی در حال نزدیک شدن به 
ظرفیت کامل اولیه اســت و اکنون در حال کار برای افزایش 

تولید برای پاسخگویی به تقاضا است.
این شرکت در تلاش است تا اتکای خود را به بازار بی ثبات 
گوشی های هوشمند تحت تسلط اپل در سطح جهانی کاهش 
دهد، اگرچه با خودروهای برقی وارد عرصه شلوغی شده و رقیب 

تسلا و بی وای دی شده است.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/26
شماره : 1637

عاطفه دهقــان   |تصاویر و جزئیــات اولیه 
جدیدترین محصول چانگان و هواوی یعنی آواتر 

۰۷ منتشر شد.
وزارت صنعــت و فناوری اطلاعات چیــن برخی تصاویر و 
مشخصات کراس اور آواتر ۰۷ را در وب سایت خود اعلام کرده 
اســت. این شاسی بلند میان ســایز به دو صورت تمام برقی و 
برقی با سیســتم افزایش دهنده پیمایش در دســترس خواهد 
بود. فول ترین نســخه آواتر ۰۷ قدرت ۵۹۰ اسب بخار خواهد 
داشــت و از باتری های شــرکت CATL اســتفاده خواهد کرد. 
همچنین شــعاع حرکتی مدل دوم آواتر ۰۷ در حالت برقی به 

۱۸۸ کیلومتر می رسد.
همان طور که می دانید برند آواتر محصول همکاری چانگان، 
 CATL و هواوی است. چانگان ۴۰ درصد سهام این شرکت و CATL
نیز بیش از ۱۷ درصد آن را در اختیار دارد. اگرچه هواوی هیچ 
ســهمی از آواتر را ندارد اما به عنوان یک تأمین کننده کلیدی 
انجام وظیفه می کند و یکی از تولیدکنندگان معماری CHN نیز 
هســت. البته باید دانست هواوی در پروژه توسعه و تولید آواتر 

۰۷ نقش کمتری را ایفا کرده است.
خودروی موردبحث قبلًا با کد آواتر ۱۵ شــناخته می شــد 

و همان طور که گفته شــد یک کراس اور میان سایز است که 
می خواهد با خودروهایی همچون تســلا مــدل Y رقابت کند. 
کار طراحی خودرو توســط نادر فقیه زاده طراح مشهور ایرانی 
انجام شــده است. آقای فقیه زاده مسئول طراحی خودروهایی 
همچون بی ام و سری ۷ نیز بوده است. آواتر ۰۷ از نظر طراحی 
مشــابه مدل آواتر ۱۲ است و در بخش جلوی آن دیلایت های 
نازک به همراه چراغ های اصلی ادغام شــده در سپر جلو دیده 
می شــوند. همچنین بجای آینه های جانبی سنتی نیز می توان 

دوربین ها را سفارش داد.
بــه  آواتــر  جدیــد  اور  کــراس  طول/عرض/ارتفــاع 
۱۶۲۰/۱۹۸۰/۴۸۲۵ میلی متر می رســد و فاصله بین محوری 
آن نیز ۲۹۴۰ میلی متر است. به این ترتیب خودروی موردبحث 
۷۵ میلی متر طویل تــر، ۵۹ میلی متر پهن تر و ۴ میلی متر کم 
ارتفاع تر از تسلا مدل Y خواهد بود. زاویه حمله و فرار آواتر ۰۷ 
هم به ترتیب ۱۷ و ۲۱ درجه اعلام شده است. وزن خودرو هم 
بسته به قوای محرکه بین ۲۲۴۰ تا ۲۴۳۴ کیلوگرم خواهد بود.

مدل پایه این خودرو از نوع تمام برقی اســت و یک موتور 
برقی در اکســل عقب نصب شده که برخلاف دیگر محصولات 
آواتر توســط هواوی ساخته نمی شود. در واقع این موتور برقی 

محصول شــرکت دیپال تکنولوژی از زیرمجموعه های چانگان 
اســت. حداکثر قدرت این مدل به ۳۳۸ اســب بخار می رسد و 
سقف ســرعت خودرو نیز ۲۰۰ کیلومتر در ساعت خواهد بود. 
نسخه چهار چرخ محرک آواتر ۰۷ نیز از موتورهای برقی ساخت 
هواوی اســتفاده نمی کند. در اکسل عقب خودرو موتور ساخت 
شــرکت دیپال قرار دارد درحالی که موتور برقی جلو توســط 
شــرکت دیگری ساخته می شود. قدرت مجموع این خودرو به 

۵۹۰ اسب بخار می رسد.
اما آواتر ۰۷ جدید علاوه بر نسخه تمام برقی در مدل برقی 
با سیستم افزایش دهنده پیمایش EREV نیز عرضه خواهد شد. 
در این مدل یک موتور برقی با ۳۱۰ اسب بخار قدرت در اکسل 
عقب قرار دارد و با باتری ۳۹ کیلووات ساعتی همکاری می کند. 
زیر کاپوت هم پیشــرانه ۱.۵ لیتری درون سوز چانگان با قدرت 
۱۵۴ اســب بخار قرار دارد. نسخه چهار چرخ محرک آواتر ۰۷ 
از دو موتور برقی با قدرت ترکیبی ۴۸۵ اسب بخار سود می برد. 
حداکثر سرعت این نســخه از خودرو هم به ۱۹۰ کیلومتر در 
ساعت محدود شده است. آواتر ۰۷ از سه ماهه سوم امسال وارد 
بازار چین خواهد شد و قیمت آن از حدود ۳۵ هزار دلار شروع 

شده و به ۴۸ هزار دلار خواهد رسید.

آواتر 07؛ محصول مشترک چانگان و هواوی

تعرفه های جدید 
برقراری و تخلیه 
خط اینترنت ثابت

به دنبال درخواست 
و پیشنهاد شرکت 
مخابرات ایران، 
کمیسیون تنظیم 
مقررات ارتباطات تعرفه 
جدید برقراری و تخلیه 
خط اینترنت ثابت را 
تصویب کرد و بر این 
اساس اپراتورها موظف 
شدند در مدت 48 
ساعت عملیات برقراری 
 یا تخلیه خط را
 انجام دهند.

  اینفوگرافیک

قیمت طــلا )۱۴ مه( ثابت بود زیرا ســرمایه گذاران 
منتظر داده های کلیدی تــورم ایالات متحده بودند که 
می تواند سرنخ های بیشــتری در مسیر سیاست گذاری 

فدرال رزرو ارائه دهد.
بهای هر اونس طلا در ۲۳۳۵ دلار و ۹۳ ســنت ثابت 
بود. قیمت شمش در روز دوشنبه یک درصد کاهش یافت. 
قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۳۴۱ دلار 

و ۶۰ سنت رسید.
تمرکز بازارها در این هفته بر روی داده های شــاخص 
قیمت تولیدکننده ایالات متحده در روز سه شــنبه و به 
دنبال آن داده های شــاخص قیمت مصرف کننده در روز 
چهارشنبه، خواهد بود. بر اساس گزارش بانک فدرال رزرو 
نیویورک، آمریکایی ها ماه گذشته خود را برای فشارهای 
تورمی به طور کلی در چند سال آینده و تسریع افزایش 

قیمت مسکن آماده کردند.
اکثراقتصاددانان مورد نظر رویترز اظهار کردند که فدرال 
رزرو احتمالا دو بار در سال جاری، از ماه سپتامبر، نرخ بهره 
اصلی خود را کاهش خواهد داد. کاهش نرخ بهره هزینه 

فرصت نگهداری طلای بدون بازده را کاهش می دهد.
بانک مرکزی هند اعلام کرد که ســهم طلا در ذخایر 
خارجی هند افزایش یافته است و از ۷.۳۷ درصد در پایان 

سپتامبر به ۸.۱۵ درصد در پایان مارس افزایش یافت.
شورای سرمایه گذاری جهانی پلاتین اعلام کرد کسری 
جهانی پلاتین در سال ۲۰۲۴ بیشتر از انتظار بود که به 
دلیل کاهش عرضه از معادن در آفریقای جنوبی و روسیه 
خواهد بود. شــرکت متالز فوکوس اعلام کرد که انتظار 
می رود میانگین قیمت های پلاتیــن، پالادیوم و رودیوم 

امسال در مقایسه با سال ۲۰۲۳ کاهش یابد.
طبق گزارش رویترز، در بازار ســایر فلزات ارزشمند، 
نقــره با ۰.۴ درصد افزایش بــه ۲۸.۲۹ دلار در هر اونس 
رســید، پلاتین با ۰.۳ درصد افزایش به ۹۹۹ دلار و ۷۴ 
سنت رسید و پالادیوم با ۰.۳ درصد افزایش به ۹۶۴ دلار 

و ۸۶ سنت رسید.

 طلای جهانی گوش
 به زنگ شد

به دلیل کاهش داوطلبانه ی تولید و با وجود تقاضای 
قوی تر، نفت امروز با رشد قیمت همراه بود.

 به نقل از اینوســتینگ، قیمت نفت در روز سه شنبه 
افزایش یافت؛ در همین راســتا، قیمت نفت خام وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۸ سنت افزایش، به ۷۹ دلار و 
۳۰ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات آتی نفت برنت 

با ۱۹ سنت افزایش، به ۸۳.۵۵ دلار در هر بشکه رسید.
آنچه مســلم اســت توازن عرضه و تقاضا که ناشی از 
اختلالات عملیاتی بوده اســت، تقاضای قوی تر و کاهش 

داوطلبانه تولید را کاهش داده است.
در کنــار این ها، تونی ســیکامور، تحلیلگر بازار IG در 
یادداشتی به آتش سوزی های جنگلی در غرب کانادا اشاره 
کرد که می تواند عرضه ی نفت را در این کشور مختل کند.

همزمــان با آغاز فصــل آتش ســوزی در کانادا، یک 
آتش سوزی در بریتیش کلمبیا و دو آتش سوزی در آلبرتا 
در نزدیکی قلب صنعت شن های نفتی این کشور در روز 
دوشنبه، عملیات امداد و نجات آتش نشانان را در پی داشت 

که البته هیچ گونه اختلال عملیاتی گزارش نشده است.
با این حال، الکس هودز، تحلیلگــر کارگزاری انرژی 
استون ایکس )StoneX( خاطرنشان کرد که ظرفیت تولید 
3.3 میلیون بشکه در روز کانادا، به احتمال زیاد تحت تاثیر 

قرار خواهد گرفت.
با نگاهی به نوسانات قیمت در روزهای اخیر می توان 
مشاهده کرد که نفت در جلسه ی معاملاتی قبلی به دلیل 
بهبود تقاضا از سوی ایالات متحده و چین، حدود 1 درصد 

افزایش یافت.
و اما در حالی که داده های چین در آخر هفته حاکی از 
آن است که قیمت مصرف کننده برای سومین ماه متوالی 
افزایش می یابد، براساس پیش بینی گروه اتومبیلرانی ایالات 
متحده AAA، سفرهای جاده ای روز کارگر برای آخر هفته 
طولانی ۲۵ تا ۲۷ مه، به بالاترین ســطح از سال ۲۰۰۰ 

رسیده است.

 حمایت تقاضای قوی تر
 از نفت

ســلاح های خــودکاری که بــا هدایت هوش 
مصنوعی کار می کنند، در حال حاضر مورد استفاده 
قرار می گیرند و محققان، کارشناســان حقوقی و 
اخلاق مداران در حال دســت و پنجه نرم کردن با 
این چالش هستند که چه مواردی در میدان نبرد 

باید مجاز باشد و چه مواردی نباید مجاز باشد.
  توســعه ســلاح های مرگبــار خودمختار، از 
جملــه پهپادهای مجهز به هــوش مصنوعی، در 
حال افزایش اســت. به عنوان مثــال، وزارت دفاع 
ایالات متحده تاکنون یک میلیارد دلار برای برنامه 
رپلیکیتور)Replicator( خود در نظر گرفته است که 
هدف آن ســاخت ناوگانی از وسایل نقلیه خودران 
کوچک و تســلیحاتی است. زیردریایی ها، تانک ها 
و کشتی های آزمایشی ساخته شده اند که از هوش 
مصنوعی برای خلبانی و شلیک استفاده می کنند. 
پهپادهای تجــاری موجود می تواننــد از قابلیت 
تشخیص تصویر هوش مصنوعی برای رسیدن به 
اهداف استفاده کرده و آنها را منفجر کنند. سلاح های 
خودمختار مرگبار برای کار کردن به هوش مصنوعی 
نیاز ندارند، اما این فناوری، سرعت، ویژگی و توانایی 
فــرار را به آنها اضافه می کنــد. برخی از ناظران از 
آینــده ای بیم دارند که در آن انبوهی از پهپادهای 
ارزان هوش مصنوعی توسط هر جناحی برای از بین 
بردن یک فرد خاص با استفاده از فناوری تشخیص 

چهره اعزام شوند.
به نقل از نیچر، در جنگ میان روسیه و اوکراین، 
فیلم های ویدئویی نشان می دهد که پهپادها به خاک 
روسیه تا بیش از ۱۰۰۰ کیلومتری مرز نفوذ کرده 
و زیرساخت های نفت و گاز را تخریب کرده اند. به 
گفته کارشناسان، احتمالا هوش مصنوعی)AI( به 
هدایت پهپادها به ســمت اهدافشان کمک کرده 
است. برای استفاده از چنین سلاح هایی، به حضور 
هیچ فردی برای نگه داشتن ماشه یا تصمیم نهایی 

برای انفجار نیاز نیست.
وارفر)Warfare( یک برنامه نســبتا ساده برای 
 Stuart(هوش مصنوعی اســت. استوارت راســل
Russell( دانشــمند رایانه در دانشــگاه کالیفرنیا، 
برکلی، و یک مبارز برجسته علیه سلاح های هوش 
مصنوعی می گوید: قابلیت فنی یک سیستم برای 
یافتن یک انسان و کشتن آن بسیار ساده تر از توسعه 

یک ماشین خودران است.
ظهور هوش مصنوعی در میدان نبرد بحث هایی 
را در میــان محققــان، کارشناســان حقوقــی و 
اخلاق شناســان برانگیخته است. برخی استدلال 
می کنند که سلاح هایی که به کمک هوش مصنوعی 
کار می کنند می توانند از سلاح های هدایت شونده 
توسط انسان دقیق تر باشند و به طور بالقوه باعث 
کاهش آسیب های جانبی مانند تلفات غیرنظامی و 
آسیب به مناطق مسکونی و کاهش تعداد سربازان 
کشته و معلول شوند و در عین حال به کشورها و 
گروه های آسیب پذیر برای دفاع کمک کنند. برخی 
دیگــر تأکید می کنند که ســلاح های خودمختار 
ممکن اســت اشــتباهات فاجعه باری را مرتکب 
شــوند و بســیاری از ناظران نگرانی های اخلاقی 
 فراگیــر در مورد انتقال تصمیمات هدف گذاری به

 یک الگوریتم دارند.
سال هاست که محققان برای کنترل این تهدید 
جدید مبارزه می کنند. اکنون ســازمان ملل گامی 
تعیین کننده برداشته اســت. قطعنامه ای در ماه 
دسامبر سال گذشته موضوع سلاح های خودمختار 
کشنده را به دستور جلسه مجمع عمومی سازمان 
ملل در ماه ســپتامبر امسال اضافه کرد. و آنتونیو 
گوتــرش)António Guterres(، دبیرکل ســازمان 
ملل متحد در ژوئیه سال گذشته اظهار داشت که 
می خواهد تا سال ۲۰۲۶ ممنوعیت سلاح هایی که 
بدون نظارت انسان عمل می کنند اعمال شود. بانی 
دوچرتی)Bonnie Docherty(، وکیل حقوق بشر در 
دانشکده حقوق هاروارد در کمبریج، ماساچوست، 
می گوید که این موضوع در دستور کار سازمان ملل 
پس از یک دهه یا بیشــتر قابل توجه بوده است. او 
می گوید: دیپلماسی به کندی پیش می رود، اما گام 

مهمی است.
کارشناســان می گویند این اقدام اولین مسیر 
واقع بینانه را برای دولت ها ارائه می دهد تا بر روی 
سلاح های هوش مصنوعی کار کنند. اما گفتنش از 
انجام دادنش آسان تر است. این تسلیحات سوالات 
دشواری را در مورد عامل انسانی، مسئولیت پذیری 
و میزانی که مقامات باید بتوانند تصمیمات مرگ و 

زندگی را به ماشین ها واگذار کنند، ایجاد می کند.
تلاش هــا برای کنتــرل و تنظیم اســتفاده از 
سلاح ها به صدها سال قبل باز می گردد. برای مثال، 
شوالیه های قرون وسطی توافق کردند که اسب های 
یکدیگــر را بــا نیزه های خود هدف قــرار ندهند. 
 در ســال ۱۶۷۵، کشورهای فرانســه و امپراتوری 
روم موافقت کردند که استفاده از گلوله های سمی 

را ممنوع کنند.

صدای پای سلاح های کشنده 
هوش مصنوعی به گوش 

می رسد

شرکت اوپن ای آی)OpenAI( ادعا می کند که مدل رایگان ۴o-GPT آن می تواند مانند یک انسان 
صحبت کند، بخندد، آواز بخواند و ببیند. این شرکت همچنین در حال انتشار یک برنامه مخصوص 
دسکتاپ از مدل زبان بزرگ ChatGPT است. شرکت اوپن ای آی روز گذشته مدل هوش مصنوعی 
۴o-GPT را معرفی کرد که یک مدل کاملًا جدید از هوش مصنوعی این شرکت است که به گفته 
اوپن ای آی یک گام به تعامل بســیار طبیعی تر میان انسان و رایانه نزدیک تر شده است.این مدل 
جدید، هر ترکیبی از متن، صدا و تصویر را به عنوان ورودی می پذیرد و می تواند خروجی را در هر 
سه فرمت تولید کند. همچنین می تواند احساسات را تشخیص دهد، به کاربر امکان می دهد آن را 

در اواسط گفتار قطع کند و تقریباً به سرعت یک انسان در طول مکالمه پاسخ می دهد.
میرا موراتی مدیر ارشد فناوری شرکت اوپن ای آی در پخش زنده معرفی این مدل جدید گفت: 
نکته ویژه در مورد ۴o-GPT این است که هوش سطح GPT-۴ برای همه، از جمله کاربران رایگان 
ما در دسترس قرار گرفته است. این اولین بار است که ما در مورد سهولت استفاده گام بزرگی رو 
به جلو برمی داریم.اوپن ای آی در طول معرفی این مدل، ۴o-GPT را نشــان داد که به صورت زنده 
بین انگلیسی و ایتالیایی ترجمه می کند، با توانایی درک بصری به یک پژوهشگر کمک می کند یک 

معادله خطی را در لحظه بر روی کاغذ حل کند و تنها با گوش دادن به نفس های یکی از مدیران 
اوپن ای آی درباره تنفس عمیق به او راهنمایی می دهد.

حرف »o« در اسم مدل ۴o-GPT مخفف واژه »omni« است که اشاره ای به قابلیت های چندوجهی 
این مدل است.اوپن ای آی گفت که ۴o-GPT با متن، تصویر و صدا آموزش داده شده است، به این 
معنی که تمام ورودی ها و خروجی ها توسط یک شبکه عصبی پردازش می شوند. این با مدل های 
قبلی این شــرکت شــامل GPT-۳.۵ و GPT-۴ متفاوت است که به کاربران اجازه می دادند تنها با 
صحبت کردن ســؤال بپرسند، اما سپس سخنان را به متن تبدیل می کردند. این موجب می شد 
لحن و احساسات از بین برود و تعاملات کندتر شود.شرکت اوپن ای آی این مدل جدید را طی چند 
هفته آینده آینده به صورت رایگان در دسترس همگان از جمله کاربران ChatGPT قرار می دهد و 
همچنین نسخه دسکتاپ ChatGPT را در ابتدا برای رایانه های شرکت اپل)Mac( منتشر می کند 

که کاربرانی که اشتراک خریداری کرده اند، از امروز به آن دسترسی خواهند داشت.
معرفی مدل جدید اوپن ای آی یک روز قبل از برگزاری رویداد گوگل I/O که کنفرانس سالانه 

توسعه دهندگان این شرکت است، انجام گرفت.

رونمایی اوپن ای آی از توانایی های هوش مصنوعی جدیدش
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